
س�خنگوی وزارت خارج�ه ب�ا بی�ان اینکه 
ام�ر  گروه ه�ای مقاوم�ت در منطق�ه تح�ت 
ای�ران نیس�تند، گفت: برخ�اف آمریکا که به 
همپیمانان خود امر می کنن�د، ایران نیروهای 

تحت امر و وکالتی در منطقه ندارد.
ب��ه گ��زارش خبرن��گار مه��ر، ناص��ر کنعانی در 
نشس��ت خبری هفتگی خود با خبرنگاران با اش��اره 
ب��ه حوادث غزه، اظهار داش��ت: ب��ه روح بیش از ۵ 
هزار شهید کودک فلس��طینی در سنین مختلف از 
جمله نوزادان نارس در بیمارستان شفا ادای احترام 
می کنم. آرزوی سلامتی برای چند ده هزار مجروح 
فلس��طینی که جمع زی��ادی از ای��ن مجروحان از 
کودکان فلسطینی هستند، دارم. این روزها روزهای 
تلخی برای کودکان مظلوم فلسطینی است. قلب ما 

داغدار وضعیت اسف بار در غزه است.
وی در م��ورد تحری��م کالاهای اس��رائیلی افزود: 
اساس��اً ورود کالاهای تولید شده توسط شرکت های 
صهیونیس��تی ک��ه به نح��وی برخی از آنه��ا دارای 
س��هام صهیونیستی هس��تند، ورودش��ان به ایران 
براس��اس قوانین ممن��وع اس��ت. در چارچوب این 
احتمال که برخی از ش��رکت ها با روش های مختلف 
تج��اری و غیراصولی کالاهای��ی را به صورت بی نام 
و یا گمنام و وابس��ته به ش��رکت های صهیونیستی 
هس��تند، وارد کنند، دستگاه دیپلماسی با همکاری 
سایر دس��تگاه های ذیربط موظف به بررسی اینگونه 

شرکت هاست.
س��خنگوی وزارت خارجه افزود: شرکت هایی که 
احتمالاً کالاهای آنها وارد ایران می ش��ود فهرس��ت 

آنها به دستگاه های ذیربط داده شده است.
کنعان��ی در مورد ادعای حمله ب��ه مواضع آمریکا 
در اقلیم کردس��تان، گفت: گروه ه��ای مقاومت در 
منطقه تحت امر ایران نیستند بلکه نماینده ملت ها 
و دولت های خود هستند. آمریکا به جای اتهام زنی 
به ایران بررس��ی دقیق تری کند که چرا مورد نفرت 
ملت هاس��ت. گروه های مقاومت در عراق و س��وریه 
و منطقه براس��اس مصالح ملت ه��ای خود تصمیم 
می گیرند. برخلاف آمریکا که به همپیمانان خود امر 

می کنند ایران نیروهای تحت امر و وکالتی ندارد.
وی در م��ورد اقدام��ات ای��ران برای ش��کایت از 
اس��رائیل در دیوان بین المللی کیفری، افزود: رژیم 
صهیونیس��تی به طور مس��تمر در طول بیش از ۴۰ 
روز گذشته مرتکب جنایات جنگی بی شماری شده 
اس��ت. نقض فاحش حقوق بشر و کوچاندن اجباری 
بخشی از مردم فلس��طین و غزه و اقدام به جنایات 

دس��ت جمعی مردم ب��دون هیچ گونه تفکیک میان 
نظامیان و غیرنظامیان، کشتار بیش از ۱۵ هزار نفر 
از ش��هروندان که براس��اس آمار سازمان ملل متحد 
بی��ش از ۷۰ درصد ش��هدا کودکان و زن��ان بودند، 
همگ��ی نش��ان دهنده ارتکاب جنایت توس��ط رژیم 
صهیونیستی است. دیوان کیفری بین المللی هم در 
رسیدگی به این جنایات مشکل صلاحیتی ندارد. از 
چندی قبل هم پرونده های اس��رائیل در این دیوان 
باز اس��ت. بارها در نشست های مختلف این خواسته 
را مط��رح کرده ای��م که دیوان بی��ن المللی کیفری 
براساس ش��کایت هایی که دریافت کرده ورود کند. 
البته سوابق عملکرد گذشته دیوان نشاندهنده یک 

عملکرد موفق نبوده است.
س��خنگوی وزارت خارجه در مورد ادعای آژانس 
در م��ورد افزایش ذخایر اورانیوم ایران، تصریح کرد: 
فعالیت ه��ای هس��ته ای صلح آمیز ای��ران مبتنی بر 
همکاری هایی است که با آژانس دارد و مبتنی بر ان 
پی تی است. طرح مباحثی از این دست با انگیزه های 
دیگری صورت می گیرد و این دیدگاه ها فنی نیست. 
مجامع بین المللی در ارتباط با توانایی های هسته ای 
غیرقانونی اسرائیل مس��ؤولیت دارند. اظهارات وزیر 
کابین��ه نتانیاهو مبنی بر اس��تفاده از بمب اتم هیچ 
تردید باقی نگذاش��ته که رژیم صهیونیس��تی دارای 

انواع سلاح های اتمی است .
وی در مورد ادعای یک مقام آمریکایی در کنگره 
در مورد مس��دود س��ازی اموال ایران در قطر گفت: 
کنگ��ره آمریکا بیش از اینکه نماین��ده ملت آمریکا 
باش��ند؛ حافظ منافع رژیم صهیونیس��تی هستند و 
مناف��ع ملت آمری��کا را زیرپای رژیم صهیونیس��تی 
قربان��ی کرده اند لذا برای اینگونه اظهارات ارزش��ی 

قائل نیستیم.
س��خنگوی وزارت خارجه در مورد دیدار ریابکوف 
و باقری، گفت: با توجه به عضویت ایران در بریکس 
و آغاز ریاست دوره ای روسیه در این گروه از ابتدای 
س��ال ۲۰۲۴ میلادی، سفر ریابکوف به تهران انجام 

ش��د. گفتگوهایی در چارچوب همکاریهای دوکشور 
در گروه بریک��س صورت گرف��ت. همچنین برخی 
مس��ائل دوجانبه ای منطقه ای و بی��ن المللی مورد 
گفتگ��و قرار گرفت. در مورد موض��وع تحریم ها هم 

گفتگوهایی انجام شد.
کنعانی در مورد اقدامات وزارت خارجه در رایزنی 
با کش��ورهای اس��لامی برای قطع روابط سیاسی با 
اسرائیل، افزود: ایران در چارچوب رویکرد اصولی و 
نی��ز حمایتی خود از ملت فلس��طین و در چارچوب 
بخش��ی از تلاش ه��ای دیپلماتیک خ��ود در توقف 
جنایات جنگی با کش��ورهای اسلامی مشورت های 
رژی��م  تحری��م  می ده��د.  انج��ام  را  مس��تمری 
صهیونیس��تی از سوی کش��ورهای اسلامی خواسته 
ملت فلس��طین اس��ت که این موض��وع مورد توجه 
دس��تگاه وزارت خارجه اس��ت. دولت ها و ملت های 
 اسلامی وظایف ویژه ای در حمایت از ملت فلسطین 

دارند.
وی در م��ورد عملکرد آژانس بی��ن المللی انرژی 
اتمی در عمل به تعهدات گفت: همکاری یک مسیر 
دوطرفه اس��ت. به تداوم همکاری ه��ا با آژانس بین 
المللی اتمی پایبند هس��تیم. در مقابل تعهدات ما، 

آژانس هم تعهداتی دارد که باید عمل کند.
س��خنگوی وزارت خارجه در مورد همکاری مصر 
با ایران برای ارس��ال کمک های بشردوستانه گفت: 
همانند بسیاری از کشورهای دنیا کمک های انسان 
دوس��تانه خودمان را با هماهنگی قبلی با مصر برای 
غزه ارس��ال کردیم. در نتیجه ع��دم همکاری رژیم 
صهیونیس��تی با مصر بسیاری از کمک ها از گذرگاه 
رفح عبور نکرده است. شاید به طور روزانه تماس ها 
بین هلال احمر ایران با مس��ؤولان مصر ادامه دارد. 
متأس��فانه در نتیجه مصونیت س��وال برانگیزی که 
برخ��ی طرف های دنی��ا ایجاد کرده ان��د، این رژیم 
جلوی ارسال کمک ها را می گیرد. حجم کمک هایی 
ک��ه تاکنون عبور کرده بس��یار ناچیز اس��ت و تنها 
روزان��ه ۲۵ الی ۴۰ کامیون ام��کان عبور از گذرگاه 

رفح را دارند.
کنعان��ی در مورد اظهارات وزی��ر خارجه مبنی بر 
فاز اول گس��ترش جنگ توسط گروه های مقاومت، 
گفت: آنچ��ه آقای وزیر اعلام کردن��د ناظر بر وضع 
موجود فلس��طین و غزه اس��ت. گروه های مقاومت، 
رژیم صهیونیستی را تهدیدی علیه کل منطقه تلقی 
می کنن��د. در صحنه میدان می بینیم که در صورت 
استمرار جنایات، شاهد بازگشایی صفحه جدیدی از 

درگیری ها در منطقه خواهیم بود.

رئی�س کمیس�یون برنام�ه و بودجه مجلس 
با اش�اره ب�ه اینکه منابع مالی همسان س�ازی 
حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی پیش بینی 
ش�ده اس�ت، گف�ت: از همسان س�ازی حقوق 

بازنشستگان کوتاه نمی آییم.
حمیدرض��ا حاجی بابای��ی در گفت وگو با خبرنگار 
مهر با اشاره به مصوبه اخیر کمیسیون تلفیق لایحه 
برنام��ه هفتم توس��عه در رابطه ب��ا افزایش حقوق 
بازنشستگان در طول برنامه هفتم توسعه، گفت: بر 
اساس مصوبه جدید کمیسیون تلفیق لایحه برنامه 
هفتم توس��عه، متناسب س��ازی حقوق بازنشستگان 
کش��وری، لش��کری و تأمین اجتماع��ی باید انجام 
شود و آنان باید ۹۰ درصد حقوق و فوق العاده های 

شاغلان هم ردیف خود را دریافت کنند.
وی بیان کرد: پیش از این، صرفاً بحث متناس��ب 
س��ازی حقوق بازنشستگان کش��وری و لشکری در 
کمیس��یون تلفیق تصویب ش��ده بود که کمیسیون 
تلفی��ق مصوب��ه خ��ود را اص��لاح ک��رد و موضوع 

همسان س��ازی حقوق بازنشستگان تأمین اجتماعی 
را همانند بازنشستگان کشوری و لشکری در برنامه 

هفتم توسعه لحاظ کرد.
رئیس کمیس��یون برنام��ه، بودجه و محاس��بات 
مجل��س ش��ورای اس��لامی در پاس��خ به س��والی 
مبن��ی ب��ر اینکه آی��ا این مصوب��ه ب��رای دولت بار 
مالی نخواهد داش��ت، اظهار داش��ت: ما منابع مالی 
همسان س��ازی حقوق بازنشستگان تأمین اجتماعی 
را مش��خص کردی��م و منابع این موض��وع از محل 

 تنفیذ ماده ۱۲ قانون برنامه شش��م توس��عه تأمین 
می شود.

نماینده مردم همدان در مجلس ش��ورای اسلامی 
اظهار داش��ت: بر اس��اس مصوبه کمیسیون تلفیق، 
دولت مکلف اس��ت بدهی خود به س��ازمان تأمین 
اجتماع��ی را بپردازد و از این محل، همسان س��ازی 
حقوق بازنشس��تگان تأمین اجتماعی انجام ش��ود. 
مسئله بازنشس��تگان و همسان س��ازی حقوق آنان 
برای ما خط قرمز اس��ت و از همسان س��ازی حقوق 

بازنشستگان کوتاه نمی آییم.
حاجی بابایی تصریح کرد: اکثر بازنشستگان کشور 
به دلیل تورم بالا نمی توانند زندگی خود را به خوبی 
اداره کنند و بر این اس��اس باید حقوق بازنشستگان 
با ش��اغلان همتراز آنان همسان س��ازی ش��ود. این 
موضوع هن��وز در صحن مجلس مطرح نش��ده، اما 
ب��ا توجه به اینکه چندین بار در کمیس��یون تلفیق 
اصلاح ش��ده اس��ت، فکر نمی کنم این موضوع برای 

تصویب در مجلس با موانعی روبرو شود.

مخالف برداشت سقف پرداختی حقوق و مزایا 
تاکی�د کرد که این بند راه پرداخت حقوق های 
نجومی را باز می کن�د و موافق این بند معتقد 
بود که براس�اس این مصوبه قانون دائمی برای 
پرداخ�ت حقوق و مزایای به کارکنان دولت در 

هر سال حکمفرما خواهد بود.
ب��ه گ��زارش ایس��نا، نمایندگان مجلس ش��ورای 
اس��امی در جریان جلس��ه علنی مجلس، بندی از 
لایح��ه برنامه هفتم توس��عه را بررس��ی کردند که 
پرداخ��ت حقوق و مزای��ای کارکنان و موسس��ات 
دولتی را مشمول قوانین مربوطه می کرد. علی اصغر 
عنابس��تانی در مخالف��ت با این بند بی��ان کرد: این 
بند س��قف افزایش حقوق را بر می دارد و معنی آن 
پرداخت حقوق نجومی اس��ت هرکسی در چارچوب 
قوانین موجود می توان��د هرچقدر می خواهد حقوق 
بگی��رد. پرداخت ه��ای نجومی هیچ ک��دام برخاف 
قوانین نبوده بلکه همه در چارچوب قانون پرداخت 
شده اس��ت. وقتی که ما می گوییم پرداخت حقوق 
و مزایای در چارچوب قوانین مربوط به دس��تگاه ها 
صورت بگیرد یعنی س��قف پرداخت حقوق برداشته 
می ش��ود. جعفر قادری در موافقت با این بند اظهار 
کرد: ما اکنون دارای قانون نظام هماهنگ پرداخت 

و قانون مدیریت خدمات کشوری هستیم. براساس 
ای��ن مصوبه پرداخت��ی اش��خاص در چارچوب این 
قوانی��ن ص��ورت می گیرد. چه دلیل��ی دارد ما برای 
یک کارگر ش��رکت نف��ت که در مناط��ق عملیاتی 
بر روی س��کو کار می کند یک س��قف معین تعیین 
کنی��م یا به یک نیروی آتش نش��انی و ش��هرداری 
برای پرداخت حقوق اش سقف در نظر بگیریم؟ اگر 
پرداختی خاف قوانی��ن موجود بود آنگاه به تخلف 
رسیدگی می شود اما دلیلی ندارد که برای آن سقف 
تعیین کنیم. پرداختی ها در هر دستگاهی براساس 
این مصوبه مش��مول قانون مربوط به خود می شود. 
چرا باید هر س��ال یک منطقی برای تعیین س��قف 
پرداختی ایجاد کنیم؟ براس��اس این مصوبه با توجه 

به ضوابط و قوانین موجود در هر دس��تگاه پرداختی 
ص��ورت خواهد گرفت. محس��ن زنگنه س��خنگوی 
کمیسیون تلفیق در توضیح این بند بیان کرد: ما در 
این بند به دنبال مشروعیت بخشیدن به حقوق های 
نجومی و یا افزایش حقوق نیس��تیم بلکه می گوییم 
منطق این اس��ت که ما اکنون دو قانون یعنی قانون 
نظام هماهنگ پرداخت و قان��ون مدیریت خدمات 
کشوری را داریم که براساس آن می تواند پرداختی 
در دستگاه ها صورت گیرد. اگر قانون دائمی اشکال 
دارد در قالب طرح یا لایحه اصاح شود. وی در ادامه 
اظه��ار کرد: برای تصویب ای��ن قانون ماه ها زحمت 
کشیده ش��ده است چندی پیش در جریان تصویب 
قانون بودجه عزیزی پیش��نهاد داد تا س��قفی برای 
پرداختی تعیین شود و سپس وزیر دستگاه مربوطه 
مجبور شد به فان شورا برود و هزار تا مجوز بگیرد. 
م��ا با این مصوب��ه تاکید داریم ک��ه در طول قانون 
برنامه هفتم توسعه باید قانون حاکم باشد نه این که 
هر کس با هر ایده ای به مجلس ش��ورای اس��امی 
بیاید و یک س��قف برای حقوق تعیین کند و زمانی 
که کارمند در س��ال جدید به سر کار می رود نداند 
که چقدر حقوق خواهد گرفت. در نهایت نمایندگان 

با این مصوبه موافقت کردند.

کنعانی در نشست خبری:

ایران برخلاف آمریکا نیروهای تحت امر و وکالتی در منطقه ندارد
حاجی بابایی در گفت وگو با مهر:

همسان سازی حقوق بازنشستگان خط قرمز ما است

موافقان و مخالفان برداشت سقف پرداخت حقوق و مزایا چه گفتند؟
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مباحث جذاب نشست شماره ۱۶۰ پارلمان شهری تبریز به روایت "عصرآزادی"

از لزوم احداث ترمینال جدید
تا شفاف سازی پیمانکار جدید

فرصت اوج گرفتن مجدد 
تراکتوری ها

6
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عصرآزادی/ سرویس ورزش�ی: تیم تراکتور تا نیم فصل اول 
لیگ برتر فوتبال کش�ور فرصت اوج گرفت�ن و بالا آمدن در 

جدول را دارد...

آیین بدرقه استاد  محمدعلی اسلانی ندُوشن؛

 ندُوشن همواره
به ایران امیدوار بود

مدیر موسس�ه اطاعات با تاکید بر اینکه ندُوش�ن همواره به ایران 
امیدوار بود، گفت: به نظر می آید او مکتبی از ایران شناس�ی را قوام 
و ایران را مورد مطالعه پیوس�ته قرار داد، او ایران هزاران ساله را به 

تعبیر اساتید، یک واحد متصل می دانست...

 توزیع متوازن سرانه های شهری
در سطح مناطق دهگانه تبریز
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 صدا و سیما باید شبکه های اجتماعی را

 به رسمیت بشناسد
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 صادرات محرک
  تمام بخش  های 

تولید است

برای اولین بار رشته 
 کوراش در تبریز
 راه اندازی شد
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 استفاده از آرد 
با سبوس بالا به مشوق 

نیاز دارد
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 سازمان شهرستان ها از استان های فاقد نماینده
 نماینده فعال می پذیرد.
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لایحه بودجه س�ال آینده کش�ور در حالی 
قرار است امروز به مجلس ارائه شود که روند 
رس�یدگی به آن نس�بت به س�نوات گذشته 

دستخوش تغییراتی شده است.
خبرگ��زاری مهر: قرار اس��ت دولت لایحه بودجه 
۱۴۰۳ را امروز )سه ش��نبه ۳۰ آبان ماه( به مجلس 
شورای اسامی ارائه کند. البته روند ارائه و بررسی 
لایحه بودجه به مجلس نس��بت به گذش��ته تغییر 
کرده است. تا پیش از این، مطابق ماده ۱۸2 قانون 
آئین نامه مجلس شورای اسامی، بررسی بودجه به 
ص��ورت یک مرحله ای بود، به این ترتیب که دولت 
موظ��ف بود لایح��ه بودجه را حداکثر ت��ا پانزدهم 
آذر ماه هر س��ال به مجلس ارائه کند و نمایندگان 
هم به مدت ده روز فرصت داش��تند تا پیشنهادات 
خود را به کمیس��یون های تخصصی مجلس دهند. 
در مرحل��ه بعد، کمیس��یون های تخصصی مجلس 
حداکث��ر تا ۱۵ روز، گزارش خود را به کمیس��یون 
تلفیق ارسال کرده و کمیسیون تلفیق نیز به مدت 
۱۵ روز، گ��زارش نهایی خود را تنظیم و به مجلس 
شورای اسامی تقدیم می کرد و در نهایت در جلسه 
علنی مجلس کلیات بودجه بررس��ی می شد و اگر 
کلیات به تصویب وکای ملت می رس��ید، در ادامه 

جزئیات لایحه بودجه در مجلس بررسی می شد.
دی ماه س��ال گذش��ته بود که مجلس ش��ورای 
اس��امی با اصاح آئین نام��ه داخلی مجلس، زمان 
ارائه لایحه بودجه از س��وی دول��ت را تغییر داد و 
بر اس��اس مصوبه مجلس مقرر شد که ارائه لایحه 
بودجه به مجلس دومرحله ای ش��ود. مطابق با این 
اصاحیه، دولت موظف اس��ت لایحه بودجه سالانه 
کل کش��ور را در دو بخش به ترتیب زیر به مجلس 

تقدیم کند:
الف( ماده واحده مشتمل بر:

۱. اح��کام م��ورد نیاز ب��رای اج��رای بودجه کل 
کشور

2. س��قف منابع بودجه عمومی دولت به تفکیک 
درآمدها و واگذاری دارایی های س��رمایه ای و مالی 
و اج��زای اصل��ی آنها از جمله: مالی��ات و حقوق و 
ع��وارض گمرک��ی، درآمد ناش��ی از ف��روش کالا، 
خدم��ات و حقوق مالکانه، مناب��ع حاصل از فروش 
نف��ت، گاز، میعان��ات گازی و فرآورده های نفتی و 
گازی، منابع حاصل از واگذاری سهام، سهم الشرکه 

و اموال دولت و واگذاری اوراق مالی اسامی
۳. ترازه��ای عملیاتی، س��رمایه ای و مالی بودجه 

عمومی دولت
۴. فروض برآورد منابع و مصارف بودجه

دولت موظف اس��ت این بخش را حداکثر تا اول 
آبان هر سال به مجلس تقدیم کند. شاید این سوال 
در اینجا پیش آید که چرا دولت مطابق قانون عمل 
نک��رد و مرحله اول بودج��ه ۱۴۰۳ را اول آبان ماه 
تقدیم مجلس نکرد که علت این مس��ئله آن است 
ک��ه با توجه ب��ه اینکه هنوز بررس��ی لایحه برنامه 

هفتم توس��عه در مجلس نهایی نشده است، ارسال 
بودجه به مجلس به تأخیر افتاد.

داوود منظور، رئیس سازمان برنامه و بودجه چند 
روز پی��ش در صح��ن مجلس درباره زمان ارس��ال 
لایحه بودجه سال آینده به مجلس، اعام کرد: »بر 
اس��اس اصاحیه آئین نامه داخلی مجلس، امس��ال 
باید بودج��ه را دو مرحله ای دهیم. بر این اس��اس 
مرحله اول بودجه که درباره کلیات و تبصره ها است 
بای��د تا اوایل آبان تحویل مجلس ش��ود که ما این 
مرحله را آماده کرده ایم، اما نظر رئیس مجلس این 
ب��ود که باید قانون برنامه هفتم را در بودجه س��ال 
آینده لحاظ کنیم به همین جهت بنا ش��د منتظر 
باشیم تا پس از تصویب برنامه هفتم، لایحه بودجه 
را جمع بن��دی کرده و به مجلس ارس��ال کنیم و 
فکر می کنم در این شرایط تا آخر آبان لایحه را به 

مجلس ارسال کنیم.«
روند بررس�ی بخ�ش اول لایح�ه بودجه در 

مجلس
روند بررس��ی بخش اول لایحه بودجه هم به این 
صورت است که هیئت رئیسه مجلس موظف است 
پ��س از وصول این بخ��ش، بافاصل��ه آن را برای 
اطاع نمایندگان در »سامانه قانونگذاری و نظارت 
مجلس«، بارگذاری و به کمیس��یون تلفیق و سایر 
کمیس��یون ها ارجاع کند. کمیسیون تلفیق موظف 
اس��ت ظرف پنج روز گزارش خود را در مورد رد یا 
تأیید کلیات ماده واحده به هیئت رئیس��ه مجلس 
ارس��ال کند. رس��یدگی به کلیات م��اده واحده در 
صحن مجلس هم مطابق بند »ج« ماده )۱۰۸( این 
قانون انجام می شود؛ در جلسه رسیدگی به کلیات، 
بعد از گزارش کمیسیون تلفیق، گزارش کمیسیون 
برنامه و بودجه و محاسبات در مورد کلیات به مدت 
ده دقیقه اس��تماع می شود. چنانچه در این مرحله، 
کلی��ات م��اده واحده ب��ه تصویب مجلس نرس��د، 

دولت موظف اس��ت ظرف هف��ت روز، ماده واحده 
را ب��ا اصاحات، مجدداً ب��ه مجلس تقدیم کند. در 
این صورت کمیس��یون تلفیق دو روز فرصت دارد 
تا گزارش جدید رس��یدگی به کلیات را به مجلس 
گزارش کند. در مقابل و در صورتی که کلیات ماده 
واحده به تصویب مجلس برسد، به کمیسیون های 
مربوط ارجاع می ش��ود. نمایندگان از زمان تصویب 
کلیات، پنج روز فرصت دارند پیشنهادات خود را در 

سامانه ثبت کنند.
پ��س از آن هر کمیس��یون موظف اس��ت ضمن 
اطاع رسانی به نمایندگان پیشنهاددهنده حداکثر 
ظرف پنج روز )بدون احتس��اب تعطیات رسمی( 
به پیش��نهادهای نمایندگان رس��یدگی و گزارش 
کمیس��یون مربوط را به کمیس��یون تلفیق ارسال 
کن��د. کمیس��یون تلفی��ق موظف اس��ت حداکثر 
ظرف ده روز )بدون احتس��اب تعطیات رس��می( 
به پیش��نهادهای واصله از کمیسیون ها رسیدگی و 

گزارش آن را در سامانه بارگذاری کند.
پ��س از بارگذاری گ��زارش کمیس��یون تلفیق، 
کمیس��یون ها و نمایندگان می توانند ظرف سه روز 
پیش��نهادهای خود را در مورد گزارش کمیسیون 
تلفی��ق ثبت کنند. در زمان مطرح ش��دن گزارش 
کمیسیون تلفیق در صحن علنی، ابتدا پیشنهادهای 
کمیسیون ها و سپس پیشنهادهای نمایندگان مورد 
رس��یدگی قرار می گیرد و در م��ورد آن رأی گیری 
می شود. همچنین در کمیسیون تلفیق و در صحن، 
ابتدا به پیش��نهادهای مربوط به منابع و سپس به 

سایر پیشنهادها رسیدگی می شود.
مهلت مجلس برای رسیدگی به بخش اول لایحه 
بودج��ه از زمان وصول حداکثر دو ماه اس��ت. پس 
از اتمام رس��یدگی بخش اول لایحه بودجه، مصوبه 
مجلس به شورای نگهبان ارسال و پس از تأیید آن 

شورا به دولت اباغ می شود.

ب( جداول تفصیلی مشتمل بر ارقام بودجه
مرحل��ه دوم ارائه لایحه بودجه به مجلس به این 
صورت اس��ت که دولت موظف اس��ت حداکثر ده 
روز از زم��ان اباغ بخش اول قانون بودجه، جداول 
تفصیلی بودجه را به همراه نس��خه الکترونیکی به 
مجلس ارس��ال کند. سنجه های ارزیابی برنامه های 
قوه مقننه، قوه قضائیه، وزارتخانه ها، س��ازمان های 
مس��تقلی که عالی ترین مق��ام آن را رئیس جمهور 
منصوب می کند، معاونت علمی و فناوری ریاس��ت 
جمهوری، نیروهای مس��لح، نهادهای زیر نظر مقام 
معظم رهبری و نهادهای مصرح در قانون اساس��ی 

باید ضمیمه جداول تفصیلی باشد.
هیئت رئیسه مجلس موظف است بافاصله پس 
از وصول این بخ��ش، آن را برای اطاع نمایندگان 
در س��امانه بارگ��ذاری و بخش ه��ای مربوط به هر 
کمیسیون را ارجاع کند. نمایندگان پنج روز فرصت 
دارند تا پیش��نهادهای خ��ود را در رابطه با جداول 
در س��امانه ثبت کنند. پیشنهادهای نمایندگان در 
کمیس��یون ها، کمیس��یون تلفیق و صحن مجلس 
با اولویت رس��یدگی ب��ه جداول مرب��وط به منابع 
بودجه عمومی دولت و منابع و مصارف دس��تگاه ها 
و نهاده��ای مذکور، به تفکیک برنامه های عملیاتی 

آنها مورد رسیدگی قرار می گیرد.
در ای��ن بخش فقط به ارقام و اعداد جداول بدون 
تفکیک کلیات و جزئیات رسیدگی می شود و هیچ 
حکمی در این مرحله قابل بررسی و تصویب نیست 
و پیشنهادها نیز نباید مغایر قوانین جاری و مصوبه 
بخش اول باش��د. مهلت مجلس برای رسیدگی به 
بخش دوم از زمان وص��ول حداکثر به مدت چهل 

روز است.
ی��ک نکته مه��م دیگر آن اس��ت ک��ه چنانچه در 
هنگام رس��یدگی به گزارش کمیسیون تلفیق درباره 
جزئیات ماده واحده یا جداول تفصیلی بودجه، مصوبه 
کمیس��یون تلفی��ق در صحن مجل��س رأی نیاورد، 
کمیسیون مزبور موظف است حداکثر ظرف سه روز 
)بدون احتساب تعطیات رسمی( گزارش جدید خود 
را به مجلس ارائه کند. در این مرحله نمایندگان یک 
روز فرصت دارند تا پیش��نهادهای خ��ود را در مورد 

تغییرات کمیسیون تلفیق ثبت نمایند.
طبق گفته رئیس مجلس ش��ورای اس��امی، دو 
مرحله ای ش��دن ارائه و بررس��ی لایحه بودجه در 
مجلس یکی از اقدامات مجلس برای اصاح ساختار 
بودجه بوده است. محمدباقر قالیباف در این زمینه، 
می گوید: »مجلس یازدهم برای نخستین بار فرایند 
بررس��ی لایحه بودجه را از یک مرحله ای تغییر داد 
و دو مرحله ای کرد تا با تصویب دو مرحله ای لایحه 
بودجه، اقدامات جدی ت��ر و موثرتری برای کنترل 
س��قف بودجه که یکی از عوامل مؤثر در مهار تورم 
است، انجام ش��ود و امیدواریم با اجرای دقیق این 
فراین��د، نتای��ج آن در بودجه ریزی ه��ای آینده به 

تدریج آشکار شود.«

سند دخل و خرج کشور درراه بهارستان
 بررسی بودجه ۱۴۰۳ با مکانیسم جدید

  روشنگری اول
مدی��رکل راه��داری و حم��ل و نق��ل جاده 
ای آذربایجان ش��رقی به عن��وان مهمان ویژه 
نشس��ت این هفته گف��ت: اس��تان آذربایجان 
ش��رقی با مس��احت حدود ۴۵ ه��زار کیلومتر 
مرب��ع و جمعی��ت حدود ۴ میلی��ون نفر با 2۱ 
شهرس��تان، ۷۰ ش��هر و دو هزار و ۷۱۰ روستا 
قطب صنعتی، کشاورزی و معدنی شمال غرب 
کش��ور با دو پایانه مرزی جلفا و نوردوز، محل 
اتص��ال کش��ورهای حوزه قفقاز ب��وده و با قرار 
گرفتن در مس��یر کریدورهای حمل و نقل بین 
المللی نق��ش مهمی را در امر حمل و نقل ایفا 

می کند.
اروجعلی علیزاده افزود: کل راه های اس��تان 
۱۳ هزار و 2۹ کیلومتر و کل راه های روستایی 
۹۷۴۵ کیلومتر اس��ت، تعداد کل ناوگان باری 
نی��ز با احتس��اب وانت بارها ۵2 ه��زار و ۵۰۰ 
دس��تگاه و تع��داد کل رانن��دگان دارای کارت 
هوشمند سطح استان ۴2 هزار و ۳22 نفر می 

باشد.
وی با اش��اره به آخرن وضعیت اتوبان شهید 
کس��ایی اضافه کرد: اتوبان شهید کسایی تبریز 
ی��ک آزادراه به ط��ول ۱۸ کیلومت��ر با رمپ و 
لوپ های موجود در جنوب ش��هر تبریز اس��ت 
که جنوب ش��رقی ش��هر را به جنوب غربی آن 
متصل م��ی کند و در زمان اح��داث آن، کلیه 
ابنیه های فنی و جس��م راه ۶ خطه طراحی و 
اجرا و روسازی آن ۴ خطه اجرا گردیده است.

علی��زاده تاکی��د ک��رد: حذف رفوژ وس��ط و 
زیرس��ازی بستر و روس��ازی محل رفوژ توسط 
اداره کل راه��داری و حم��ل و نق��ل جاده ای 
صورت م��ی گیرد و جابجایی و انتقال درختان 
و لایه های آس��فالت و نیوجرس��ی ها توس��ط 

شهرداری انجام می شود.
مدی��رکل راهداری و حم��ل و نقل جاده ای 
اس��تان اظهار کرد: در لاین سوم اتوبان شهید 
کسایی پیشرفت ۴۵ درصدی وجود دارد و اگر 
به کل پروژه اختص��اص بدهیم 2۷ درصد می 
باشد لذا در ضلع ش��رقی تبریز ترمینال وجود 
ندارد و پیش��نهاد می کنم در این منطقه یک 
پایانه استاندارد طراحی شود تا مسافران مناطق 

شرقی از آن مسیر جابجا گردند.
  روشنگری دوم

لایح��ه ش��هرداری تبری��ز مبنی ب��ر تجویز 
اصاح قیمت برخی آیتم های اجرایی دفترچه 
فهرس��ت بها اح��داث و نگهداری فضای س��بز 
۱۴۰2 ش��هرداری تبری��ز نی��ز مورد بررس��ی 

اعضای شورای شهر قرار گرفت تا شفاف سازی 
های مربوط به چالش های فضای سبز و جیب 

کارگران این حوزه مشخص شود.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر 
گفت: در اردیبهشت ماه مصوب کردیم که یک 

ش��رکت، فضای س��بز تبریز را ب��ا قیمت ۵۰۳ 
میلیارد تومان برای یک س��ال نگهداری کند و 
در آبان ماه، شهرداری لایحه ای مبنی بر اصاح 

این پیمان آورده است .
علی نوای باغبان افزود: در سه آیتم پرداختی 

به کارگران، کارشناسان فضای سبز و بحث آب 
و خریداری تانک��ر آب، اصاحیه آورده  اند، لذا 
کمیته فنی ارقام ب��ه اصاح این آیتم  ها کرده 
و س��ال گذشته نیز تصمیم گرفتیم که ناظر بر 
افزایش حقوق ۵۷ درصدی کارگران باشیم اما 

این لایحه در همان راس��تا نیس��ت و روزهای 
تعطیلی محاس��به نشده اس��ت و می خواهند 

روزهای تعطیل را نیز اعمال کنند.
وی تاکی��د کرد: چون این اصاحیه به جیب 
کارگ��ران خواه��د رفت و در فهرس��ت بها می 
توانستند پیش بینی کنند، نیاز به مصوبه شورا 
نبود ولی چون این لایحه به نفع کارگران است، 
نظر کمیس��یون این اس��ت که با حفظ س��قف 
قرارداد، این اصاحیه را انجام داده و تجربه ای 
برای س��الهای بعد باشد که این موارد را پیش  

بینی کنند.
  روشنگری آخر

ش��هردار کانش��هر تبریز در خصوص شفاف 
س��ازی مس��ائل حقوق کارگری که این روزها 
مورد انتقاد جامعه کارگران شهری قرار گرفته 
اس��ت گفت: موضوع اصلی م��ا میزان دریافتی 
کارگ��ران بود که در تمام کش��ور این مس��ئله 
وج��ود دارد و نکت��ه بع��دی هم ای��ن بود که 
کارگران حداقل حقوق را دریافت نمی کردند.

یعقوب هوشیار افزود: بر روی کاغذ حدود ۸ 
میلیون تومان برای کارگران پرداختی داشتیم 

ولی در نهایت کارگران س��ه میلیون تومان می 
گرفتند، گاهاً نیز پیمانکار بیمه را رد نمی کرد 
و ی��ا حق و حقوق را کاه��ش می داد، چندین 
تجمع هم در این ش��هر به خاطر شرکت  های 

پیمانکاری انجام گرفته  است.
وی اضافه کرد: در ادوار قبلی ش��ورا کارگران 
چند بار تجمع ک��رده اند، تمام دغدغه اعضای 
شورای شهر هم افزایش دریافتی کارگران بود 
اما اکنون در ح��وزه کارگری، دریافتی زیر ۱۳ 
میلی��ون تومان درآمد نداریم، یعنی افرادی که 
از ما ش��کایت کردند، به خاطر منافع خودشان 

است.
هوشیار ادامه داد: این اقدامات به خاطر چند 
میلیون تومان نیس��ت و مبال��غ کانی در ماه 
دریافتی داش��تند، کارشناسان را با سه میلیون 
ب��ه کار می گرفتند و اکن��ون همان کارگر ۱۹ 
میلی��ون تومان دریافت��ی دارد؛ م��ا گفتیم به 

کارگران توجه کنیم.
وی تاکید کرد: آقای باغبان - عضو ش��ورا - 
می گوید س��قف تعیین کنیم و م��ا نیز حجم 
را تاکی��د می کنیم، اما اضاف��ه کاری را از کجا 
بدهی��م؟ ۹۵ درصد مبلغ ای��ن لایحه به جیب 
کارگران و کارشناسان می رود بحث ما در این 
لایحه مبنای حقوق نیس��ت، بلکه بحث اضافه 

کار است.
وی خاطرنش��ان کرد: اکنون این مس��ئله در 
ح��وزه کارگران تنظی��ف هم وج��ود دارد اگر 
مخالف هستید، بگویید مناقصه را ابطال کنیم، 
به خاطر حمایت از کارگر زیر س��وال می رویم، 
در حالی که تامین نیروهای ش��هرداری تبریز 
در ح��ال حاضر ۳۰ درصد بیش��تر از میانگین 

کارگران کشوری دریافتی دارند.
ش��هردار کانش��هر تبریز اذعان کرد: کار ما 
در جهت حمایت از کارگران اس��ت و در مورد 
کیفیت نی��ز یکی از اقداماتی که س��ربلندمان 
خواهد کرد بحث فضای س��بز اس��ت که موارد 
را پیش بینی کرده و برای اولین بار چاه جذبی 
زده ای��م؛ امیدوارم س��ال بعد به کیفی س��ازی 

فضای سبز بیندیشیم.
شایان ذکر اس��ت در پایان جلسه این هفته، 
نام��ه غامرض��ا احم��دی رئیس کمیس��یون 
فرهنگ��ی و اجتماعی ش��ورای ش��هر تبریز در 
خصوص انصراف حکیمه غفوری از عضویت در 
این کمیسیون مورد بررسی قرار گرفت و با رای 
اکثریت اعضای ش��ورا، اح��د صادقی به عنوان 
عضو جدید کمیس��یون فرهنگ��ی و اجتماعی 

شورا انتخاب گردید.

از لزوم احداث ترمینال جدید
تا شفاف سازی پیمانکار جدید

مباحث جذاب نشست شماره ۱۶۰ پارلمان شهری 
تبریز به روایت "عصرآزادی"

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

یکصد و ش�صتمین جلس�ه هفتگی شورای ششم شهر تبریز به ریاس�ت شهرام دبیری و با 
حضور اعضای ش�ورا، کارشناس�ان و مدیران ش�هری و ش�هردار تبریز به صورت علنی در 
عمارت تاریخی س�اعت برگزار گردید و در ابتدای این نشس�ت از دانشنامه حریم کلانشهر 

تبریز رونمایی به عمل آمد.
از نکات جالب توجه جلس�ه هفتگی شورای شهر، تجمع جمعی از نیروهای قراردادی تامین 
نیروی ش�هرداری تبریز به دلیل نگرانی از امنیت ش�غلی و وضعیت معیش�تی خود بود که 

در محوط�ه عمارت س�اعت تجمع کردن�د و از قرار معل�وم، بدون هماهنگی ب�ا نمایندگان 
صنفی خود بوده اس�ت. این افراد که البته تجمع آرام و بدون حاش�یه ای را برگزار نمودند 
به خبرنگاران حاضر در محل تاکید کردند که خواسته  هایی از شهرداری و اعضای شورا در 
خصوص ارتقای امنیت ش�غلی و بهبود وضعیت معیش�تی خود دارند که تاکنون وعده های 
مدیران ش�هرداری و اعضای ش�ورا بی نتیجه بوده و به گفته آنها، قول هایی که نس�بت به 

تبعیض در افزایش حقوق نیروهای کارمعین و تامین نیرو نیز در حد شعار مانده است...

شهردار تبریز می 
گوید به خاطر حمایت 
از کارگران زیر سوال 
می رویم در حالی که 
تامین نیروهای ما در 
حال حاضر ۳۰ درصد 

بیشتر از میانگین 
کارگران کشوری 

دریافتی دارند

قالیباف: حداکثر سنوات خدمتی برای آقایان 35 
سال و برای خانم ها 30 سال است

رئیس مجلس ش�ورای اسامی با اشاره 
ب�ه ابهامات مطرح ش�ده پیرامون مصوبه 
افزایش س�ن بازنشس�تگی تاکی�د کرد: 
خروج�ی مصوب�ه مجلس این اس�ت که 
حداکثر س�نوات خدمتی برای آقایان ۳۵ 
سال و سن بازنشستگی ۶۲ سال و حداکثر 
س�نوات خدمتی برای خانم ها ۳۰ سال و 

سن بازنشستگی ۵۵ سال می باشد.
به گزارش ایس��نا، جعفر قادری در تذکری 
شفاهی در جریان جلسه علنی مجلس شورای اسلامی بیان کرد: در خصوص افزایش سن 
بازنشستگی از هر کدام از دوستان که سوال کردیم گفتند که در کمیسیون تلفیق مطرح 
نش��ده است. از سوی دیگر اگر هم در تلفیق بررسی شده امروز به قضیه فیثاغورث تبدیل 
ش��ده است که سوال ها و و ابهامات زیادی در خصوص آن مطرح است؛ انتظار می رود این 

مصوبه به صحن مجلس شورای اسلامی باز گردد تا مورد بررسی مجدد قرار گیرد.
محمدباق��ر قالیباف در پاس��خ به تذکر وی بیان کرد: بن��ده در خصوص این موضوع روز 
گذش��ته توضیح دادم آنچه که خروجی مصوبه مجلس ش��ورای اسلامی است این بوده که 
س��ن بازنشستگی برای مردها ۶۲ سال و حداکثر س��نوات خدمتی که انجام می دهند ۳۵ 
سال است این برای مردهایی که اکنون در حال خدمت هستند به صورت میانگین اعمال 
می ش��ود که تقریبا حدود دو ماه تا دو ماه و نیم می باش��د یعنی فردی که در سال ۱۴۰۳ 
اس��تخدام شود حداکثر سنوات خدمتی آن ۳۵ سال است و سن بازنشستگی برای آن ۶۲ 
س��ال اس��ت. رئیس مجلس ش��ورای اس��لامی در ادامه تصریح کرد: برای خانم ها نیز سن 
بازنشستگی ۵۵ سال بوده و حداکثر سنوات خدمتی ۳۰ سال است این بحث کاملا شفاف 

است و نقل قول های دیگری که پیرامون آن مطرح می شود صحت ندارد.

موافقت مجلس با افزایش قیمت بلیت پروازهای خارجی
نمایندگان مجلس ش�ورای اس�امی به وزارت راه و شهرس�ازی اجازه دادند از 
مس�افران پروازهای خارجی معادل 1۰ یورو به ازای هر مسافر به صورت جداگانه 

دریافت و به حساب مربوط در خزانه داری کل واریز کند.
به گزارش ایسنا، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی و در جریان رسیدگی 
به گزارش کمیس��یون تلفیق برنامه هفتم توس��عه جمهوری اسلامی، درباره موارد ارجاعی 
به کمیس��یون، با تصویب جزء ۳ بند ت ماده ۵۷ این لایحه به ش��رح زیر موافقت کردند: 
»وزارت راه و شهرس��ازی ب��ا رعایت سیاس��ت های کلی اصل چهل و چه��ارم )۴۴( قانون 
اساس��ی مجاز اس��ت: ۳- به منظور تأمین منابع مالی اجرای طرح های توسعه ای و ارتقای 
خدم��ات فرودگاهی در فرودگاه های بین المللی، از مس��افران پروازهای خارجی معادل ده 
)۱۰( یورو به ازای هر مسافر به نرخ ای تی اس )ets( که به صورت جداگانه در بلیت درج 
و از مس��افرین أخذ می ش��ود، دریافت و به حساب مربوط در خزانه داری کل واریز نمایند. 

پروازهای با مقاصد زیارتی از این حکم مستثنی می باشد.«

تکلیف مجلس به سازمان محیط زیست برای 
بازسازی زیستگاه های حساس

نمایندگان مجلس ش�ورای اسامی س�ازمان حفاطت از محیط زیست را مکلف 
کردند تا نسبت به بازسازی زیستگاه های حساس به ویژه زیستگاه های آبی دارای 

گونه های در معرض خطر اقدام کند.
به گزارش ایس��نا، نمایندگان مجلس ش��ورای اسلامی در جلسه علنی و در جریان ادامه 
بررسی گزارش کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه، بند الحاقی ماده ۵۷ لایحه را 

به تصویب رساندند.
بر اس��اس بند »ت« ماده ۶۰ لایحه برنامه هفتم؛ س��ازمان حفاظت محیط زیست مکلف 
است با همکاری موسسات تحقیقاتی شیلات ایران و دستگاه های اجرائی ذی ربط نسبت به 
بازس��ازی زیستگاه های حساس به ویژه زیستگاه های آبی دارای گونه های در معرض خطر 

اقدام نماید.

خبر
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توزیع متوازن سرانه های شهری در سطح مناطق 
دهگانه تبریز

عصرآزادی: ش�هردار تبریز خواستار 
توزیع متوازن سرانه های مختلف شهری 
در سطح مناطق دهگانه از طریق احصا 
ظرفیت ه�ای موج�ود و امکان س�نجی 

توسعه آنها شد.
عصرآزادی - سید س��عید پیمان؛ یعقوب 
هوش��یار در گف��ت و گوی��ی اظه��ار ک��رد: 
س��رانه های فضای سبز، آموزش��ی، درمانی، 

فرهنگی و ورزشی باید به صورت متوازن در سطح مناطق دهگانه شهری توزیع شوند.
وی اف��زود: ش��هرداران نواحی نیازها و ظرفیت های منطقه تح��ت مدیریت خود را احصا و 

راهکارهایی برای افزایش سرانه های مورد نیاز در آن محدوده ارائه کنند.
هوش��یار با اشاره به اینکه بسیاری از مناطق شهری فاقد سرانه های ورزشی و یا آموزشی و 
درمانی مناس��ب هستند، اعلام کرد: ۵۰ پروژه ورزش��ی با اعتبار یک هزار میلیارد تومان  در 
سطح شهر به خصوص بافت کم برخوردار در دست اجرا است که با تکمیل آنها سرانه ورزشی 

شهر به سطح استاندارد خود نزدیک خواهد شد.
وی اضافه کرد: با توزیع متوازن سرانه های شهری شاهد کاهش سفرهای درون شهری و به 

تبع آن کاهش ترافیک خواهیم بود.
ش��هردار تبریز یادآور ش��د: کاه��ش آلودگی ه��وا، صرفه جویی در وقت و ان��رژی، افزایش 
ارزش اف��زوده مناطق و مهمتر از هم��ه خدمت هدفمند و توس��عه محور نتایج توزیع متوازن 

سرانه های شهری هستند.
هوش��یار با اشاره به فلسفه وجودی شهرداران نواحی تأکید کرد: فلسفه وجودی شهرداران 
نواحی، نفوذ در بافت ها، احصا مشکلات مردمی، ارائه گزارش تخلف و ارتباط مستقیم با مردم 

و نهادهای اجتماعی همچون مساجد و مدارس است.
وی با اشاره به ارائه خدمات هدفمند به شهروندان ابراز داشت: با ارائه خدمات هدفمند و با 
نگاه توسعه محور، از یک سو شاهد رفع نیازها و مشکلات منطقه خواهیم بود و از سوی دیگر 

شاهد افزایش سرانه های شهری در نقاط مختلف شهر خواهیم بود.

بانک ملی ایران دارای بیشترین تعداد کارت بانکی 
فعال در شبکه بانکی

عص�رآزادی / س�رویس بانک و بیمه: 
براس�اس جدیدترین گزارش ش�اپرک، 
بانک ملی ایران دارای بیش�ترین تعداد 
کارت بانکی فعال در شبکه بانکی کشور 

طی مهرماه امسال بوده است.
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، 
بیش��ترین س��هم تعداد کارت های فعال در 
ش��بکه ش��اپرک مربوط به بانک ملی ایران 

اس��ت که س��همی ۲۰.۹۵  درصدی داشته اس��ت.از آنجا که با تعداد و مبلغ کل تراکنش های 
ش��بکه بانکی می توان عملکرد آن ها را در کیفیت ارائه خدمات کارتی و بازاریابی سنجید، در 
بخش تعداد تراکنش های پذیرش شده، بانک ملی با سهم ۱۱.۶۱ درصدی در جایگاه  سوم و در 

بحث مبلغ پذیرش شده هم با سهم ۱۱.۷۶ درصدی در جایگاه  دوم قرار دارد.
همچنین در مهر ماه ۱۴۰۲ بیش��ترین س��هم از تعداد و مبلغ تراکنش های صادرشده هم 
به بانک ملی ایران اختصاص دارد. بانک ملی در نقش صادرکننده        کارت، در س��ه بخش ابزار 

کارت خوان فروشگاهی، اینترنتی و موبایلی نیز پررنگ ترین نقش را در مهرماه داشته است.
ضمن اینکه در حوزه ابزار پذیرش اینترنتی مانند اینترنت بانک ها هم بانک ملی ایران جزو 

پیشتازان بوده است.

سرپرست امور حوزه مدیریت و ارتباطات 
بانک صادرات ایران منصوب شد

سرپرست معاونت سرمایه های انسانی بانک 
صادرات ایران منصوب شد

عصرآزادی/ س�رویس بانک و بیم�ه: مدیرعامل بانک صادرات ایران در 
حکم�ی  هدایت نصرالهی را به عنوان سرپرس�ت امور ح�وزه مدیریت و 

ارتباطات این بانک منصوب کرد.
عصرآزادی- فروغ پیمان، محسن سیفی در متن این حکم خطاب به وی آورده است:

»نظر به تعهد، توانایی ها و س��وابق ارزش��مند جنابعالی، به موجب این حکم به 
عنوان سرپرس��ت امور ح��وزه مدیریت و ارتباطات بانک ص��ادرات ایران منصوب 
می ش��وید. امید است با برنامه ریزی منس��جم و پیاده سازی نظام جامع ارتباطات 
با رویکرد تحول و اعتلای برند بانک،اهداف و ماموریت های مش��روح ذیل به نحو 

مطلوب محقق نمائید.
• س��اماندهی امور حوزه مدیریت با رویکرد ارتقاء تعاملات حرفه ای و همسویی 

در جهت اهداف کلان بانک.
• اتخاذ راهبردهای کلان در راستای تقویت برند بانک.

• تبیی��ن رویکرد تخص��ص محور در امور واحدهای زیرمجموعه و بهبود بس��تر 
تصمیم سازی در سطوح عالی.

• بهبود و تس��هیل ارتباطات در س��طوح عالی با هدف ارتق��اء هماهنگی ارکان 
تصمیم گیرنده.

• بکارگیری روش های نوین و هوش��مندانه در راستای مدیریت بهینه ارتباط با 
مشتریان.

توفیق روزافزون جنابعالی را در پیش��برد اه��داف بانک، نظام مقدس جمهوری 
اسلامی ایران و تحقق منویات مقام معظم رهبری )مد ظله العالی( را از پروردگار 

متعال خواستارم«.

عصرآزادی/ س�رویس بانک و بیمه: مدیرعام�ل بانک صادرات ایران در 
حکمی کیوم�رث جهانبانی را به عنوان سرپرس�ت معاونت س�رمایه های 

انسانی این بانک منصوب کرد.
عصرآزادی – فروغ پبمان، در متن حکم اعطایی محسن سیفی، مدیرعامل بانک 
صادرات ایران خطاب به وی آمده است: »نظر به تعهد، توانایی ها، سوابق ارزشمند 
جنابعالی، به موجب این حکم به عنوان سرپرس��ت معاونت س��رمایه های انس��انی 
منصوب می ش��وید. امید اس��ت با عنایت به اهمیت جایگاه منابع انسانی در تحقق 
اهداف کلان س��ازمانی و چش��م انداز آتی بانک، ضمن برنامه ریزی منسجم و اتخاذ 
تمهیدات لازم در راس��تای نگهداشت و توسعه کیفی سرمایه های انسانی، از طریق 
پیاده س��ازی نظام جامع ارتقای سرمایه های انس��انی با رویکرد تحول عدالت محور، 

اهداف و مأموریت های مشروح ذیل را به نحو مطلوب محقق نمائید.
• ارتقاء سطح کیفی رفاه کارکنان در راستای رعایت شأن و جایگاه همکاران.

• اصلاح و بازنگری س��اختار نیروی انسانی در جهت بهینه سازی، ارتقاء بهره وری 
کارکنان و تسهیل دستیابی به اهداف کلان.

• اتخاذ راهکارهای ارتقای س��رمایه های انسانی بانک از طریق انتخاب و پرورش 
کارکن��ان متعهد و توانمن��د و بکارگی��ری روش های اثربخش جانش��ین پروری و 

شایسته سالاری.
• برنامه ری��زی منابع و مدیریت عملکرد و برقراری نظام عادلانه پاداش بر مبنای 

عملکرد کارکنان.
• مدیریت هوش��مند فرآیندها و نظاام های پرسنلی به منظور پیش بینی دقیق روند 

تکاملی ساختار نیروی انسانی و چابک سازی سازمان و واکنش بهنگام به تغییرات .

اقتص�ادی: مدیرکل  عص�رآزادی/ س�رویس 
صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی میزان 
ایفای تعهدات ارزی تجار اس�تان را ۷۳ درصد 
عنوان کرد و گفت: خوش�بختانه این وضعیت از 
سطح متوسط کشوری بالاتر است در این زمینه 
بخش عمده عدم تعه�دات ارزی مربوط به قبل 
از س�ال ۱۴۰۰ است که متاسفانه هنوز ساز و کار 
موردنیاز ابلاغ نش�ده و بخ�ش عمده ای نیز در 

حال رفع تعهد هستند.
"محمدجعفر عظمائی" در جلس��ه کارگروه توسعه 
صادرات غیرنفتی اس��تان که به ریاس��ت اس��تاندار 
آذربایجان ش��رقی برگزار ش��د افزود: در حال حاضر 
دو هزار و ۱۰۰ فقره کارت بازرگانی معتبر در اس��تان 
وجود دارد که آذربایجان شرقی در این حوزه در رتبه 

شناور سوم و چهارم کشور قرار دارد.
وی با اش��اره به اینکه در ۷ ماه نخست امسال 2۳۸ 
فق��ره کارت بازرگانی صادر و ۴۳۴ فقره تمدید کارت 
انجام شده اس��ت اضافه کرد: تعداد 2۹۶ صادرکننده 
در آذربایجان شرقی فعالیت می کنند که ۸2 نفر آنها 

صادرات بیش از یک میلیون دلار در استان دارند.
عظمائی اظهار کرد: صادرات همواره محرک س��ایر 
بخ��ش های تولیدی اس��ت و امیدواریم با اتخاذ رویه 

های منطقی شاهد ارتقای رتبه صادرات باشیم.
ص�ادرات ۸۲۴ میلی�ون دلاری از گم�رکات 

آذربایجان  شرقی
مدیر کل صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی 
ادامه داد: در ۷ ماه نخس��ت امس��ال میزان صادرات 
استان ۸2۴ومیلیون دلار بوده که در مقایسه با مدت 
مشابه سال گذشته یک درصد افزایش یافته و ترکیه، 
عراق، ارمنس��تان، بلغارستان، آذربایجان، گرجستان، 
فدراس��یون روسیه، افغانس��تان، امارات متحده عربی 
و پاکس��تان عمده مقاصد صادراتی آذربایجان شرقی 

بوده است.
افزای�ش ۲۴۳.۶ درصدی صادرات اس�تان به 

روسیه
عظمائی تاکید کرد: تجار اس��تان امسال توجه ویژه 
ای به بازارهای روس��یه کرده اند به طوری که میزان 
صادرات اس��تان به روس��یه 2۴۳.۶ درصد نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته افزایش یافته است.
وی ادامه داد: با توجه به مصرفی بودن بازار روسیه 

به ویژه در زمینه مواد غذایی با به کارگیری ابزارهای 
نوی��ن بازاریاب��ی و موضوعات��ی مانند بس��ته بندی 
محصولات مطابق با سلیقه کشورهای هدف امیدواریم 
در کنار سیاستگذاری های مناسب بتوانیم بسترهای 
لازم ب��رای افزایش میزان صادرات ب��ه این بازارها را 
داش��ته باش��یم. عظمائی افزود: میله ه��ای آهنی یا 
فولادی، گرم نورد شده دارای دندانه، قیر نفت، سایر 
پلی اس��تیرن به اش��کال ابتدایی قابل انبساط به جز 
مقاوم در برابر آتش، پلی اس��تیرن غیرقابل انبس��اط 
معمولی و مس تصفیه ش��ده از جمله عمده کالاهای 

صادراتی استان است.
مدی��ر کل صنع��ت، مع��دن و تج��ارت آذربایجان 
شرقی با بیان این که در ۷ ماه نخست امسال واردات 
کالاهای غیرنفتی به اس��تان ۸۷۶ میلیون دلار بوده 
اس��ت گفت: واردات کالاهای غیرنفتی به استان 2۵ 

درصد افزایش یافته است.

عظمائ��ی با اش��اره به ۶ ه��زار فقره بررس��ی ثبت 
س��فارش واردات افزود: محصولات پتروشیمی و پایه 
نفتی، صنعت، کش��اورزی و صنای��ع معدنی از جمله 

عمده بخش های وارداتی به استان بوده است.
وی ادامه داد: بیشتر محصولات وارداتی به استان از 
کشورهای ترکیه، امارات متحده عربی، چین، آلمان، 
کره جنوبی، ایتالیا، اتریش، فدراسیون روسیه و برزیل 

بوده است.
نقش فع�ال نمایش�گاه بین الملل�ی تبریز در 

عرصه تجارت
عظمائ��ی با بیان این که ۷ جلس��ه ب��رای میزهای 
تجاری کش��ورهایی مانن��د عراق، ترکیه، س��وریه و 
قزاقس��تان برگزار شده اس��ت گفت: ۶ مورد اعزام و 
پذیرش هیات های تجاری در اس��تان انجام شده که 

این موضوع نقش موثری در توسعه صادرات دارد.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی 
افزود: در ۷ ماه نخس��ت امس��ال ۴ جلس��ه کارگروه 
توس��عه صادرات غیرنفتی با ۱۵ مصوبه و ۵ جلس��ه 
کمیته پایش کارت  های بازرگانی و کمیته اقدام ارزی 

با 2۱ مصوبه در استان برگزار شده است.
وی ضم��ن تقدیر و تش��کر از مدیریت نمایش��گاه 
بی��ن المللی تبری��ز به دلیل نقش فع��ال و قدرتمند 
این مجموع��ه در عرصه تجارت تاکید کرد: از ابتدای 
امس��ال 2۵ نمایش��گاه بین المللی، تخصصی ملی و 
اس��تانی برگزار ش��ده که البته ای��ن موضوع نیز یک 
رکورد محسوب می ش��ود چرا که هر هفته در تبریز 

نمایشگاه های متنوع و مختلفی برگزار می شود.
ش��ایان ذکر اس��ت در پایان این جلسه گزارشی از 
اقدامات انجام ش��ده در خصوص برگزاری بیس��ت و 
هفتمین همایش توس��عه صادرات غیرنفتی از سوی 
نماین��ده اتاق بازرگان��ی تبریز ارائه ش��د و برخی از 
مشکات حوزه صادرات از سوی تجار استان مطرح و 
مقرر گردید مسائل به صورت تخصصی جمع بندی و 

به مراجع بالادستی اباغ شود.

صادرات محرک تمام بخش  های تولید است
محمدجعفر عظمائی از تحقق ۷۳ درصدی تعهدات ارزی تجار آذربایجان  شرقی خبر داد؛

رئی�س هیئت مدی�ره اتاق ایران و برزی�ل با بیان اینکه در ح�ال حاضر بزرگترین 
مش�کل بین تاجران ایرانی و برزیلی، انتقال پول اس�ت، تصریح کرد: این مش�کل با 
توج�ه به حضور ایران در بریکس به  راحتی قابل حل اس�ت و ب�ه زودی می توانیم با 
توافق بانک های دو کشور، صندوق مشترک پولی برای پرداخت مطالبات ارز حاصل 

از صادرات یا واردات بازرگانان هر دو کشور را فراهم کنیم.
س��ید فخرالدین عامریان در گفت وگو با ایس��نا، از دیدار اعضای هیئت مدیره اتاق بازرگانی 
ایران و برزیل با سفیر جدید برزیل خبر داد و گفت: در این دیدار از سفیر جدید برزیل دعوت 
ش��د تا با حضور و بازدید از اس��تان های مختلف ایران، از نزدیک با پتانسیل های موجود در هر 
یک از اس��تان ها آشنا شود. چراکه طرح سفرهای استانی با حضور نمایندگان اتاق مشترک و 

س��فارت برزیل، زمینه ساز مناس��ب و موثری در جهت هموار کردن راه تجار ایرانی در برزیل 
اس��ت. وی با بیان اینکه در حال حاضر بزرگترین مش��کل بین تاجران ایرانی و برزیلی، انتقال 
پول است، تصریح کرد: این مشکل با توجه به حضور ایران در بریکس به راحتی قابل حل است 
و به زودی می توانیم با توافق بانک های دو کشور، صندوق مشترک پولی برای پرداخت مطالبات 

ارز حاصل از صادرات یا واردات بازرگانان هر دو کشور را فراهم کنیم.
رئیس اتاق ایران و برزیل استفاده از پتانسیل موجود در سفارت برزیل را عامل مهم در حل 

این مشکل دانست.
گفتنی اس��ت در این دیدار س��فیر برزیل هم طرح بازدیدهای استانی را بسیار موثر خواند و 

خواستار برنامه ریزی بازدیدها شد.

 رئیس هیئت مدیره 
اتاق ایران و برزیل 
عنوان کرد

تاثیر بریکس بر 
تسهیل تجارت 
ایران و برزیل
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معاون شرکت برق حرارتی اعلام کرد

 آمادگی 100 درصدی نیروگاه ها برای تولید برق 
در تابستان سال آینده

معاون راهبری تولیدشرکت برق حرارتی گفت: نیروگاه ها برای تابستان سال 
آینده آماده تر از همیش�ه خواهن�د بود و با آمادگی 1۰۰ درص�دی برای گذر از 

پیک آماده می شوند.
به گزارش ایس��نا، ناصر اس��کندری امروز در مراسم تجلیل از فعالان نیروگاهی با بیان 
اینکه تابستان امسال میزان آمادگی نیروگاه ها بالای ۹۰ درصد بود، گفت: تلاش خواهیم 

کرد برای تابستان سال آینده آماده تر باشیم.
وی ب��ا بیان اینکه در طول فعالیت دولت س��یزدهم بی��ش از ۷۷۰۰ مگاوات ظرفیت 
جدید اضافه ش��د که ۵۰۰۰ م��گاوات آن از ۴۰ نیروگاه جدی��د و ۲۰۰۰مگاوات هم از 
طریق ارتقای واحدهای گازی موجود محقق ش��د، ادامه داد: ۱۱۰ هزار مگاوات تعمیرات 

نیروگاهی برای تابستان سال آینده تدوین شده است.
اس��کندری گفت: بی��ش از ۱۶۹ مگاوات ه��م از طریق ارتقا واحده��ای گازی محقق 

می شود و بخشی هم از محل رفع محدودیت نیروگاه ها به دست خواهد آمد.
برنامه ریزی برای گذر از تابستان بدون خاموشی در سال 1۴۰۳

همچنی��ن احمد حی��دری - معاون مالی، حقوقی و امور مجلس وزیر نیرو - با اش��اره 
به آغاز برنامه ریزی ها برای تامین و مدیریت برق در تابس��تان سال آینده و تکرار تجربه 
موفق گذر از تابس��تان بدون خاموش��ی دو س��ال اخیر، گفت: کلید واژه رش��د تولید در 
صنایعی چون فولاد، آهن، س��یمان، خودروسازی و به طور کلی کارخانه های کشور برق 

است.
وی با بیان اینکه امروز یکی از افتخارات جمهوری اس��لامی ایران صنعت برق اس��ت و 
جوانان و متخصصان این س��رزمین در بخش های مختلف صنعت برق مش��غول فعالیت 
و خدمت ایثارگرایانه هس��تند. معاون مالی، حقوقی و ام��ور مجلس وزیر نیرو افزود: در 
ابتدای انقلاب اسلامی ایران، میزان تولید برق در کشور فقط معادل ۷۰۰۰ مگاوات بود، 
این در حالیس��ت که قس��مت اعظم آن به دست مستش��اران خارجی مدیریت و کنترل 
می ش��د. خوش��بختانه امروز با تلاش های جهادگران این عرص��ه تولید برق بیش از ۹۰ 
هزار مگاوات اس��ت ک��ه بخش قابل توجه آن برق نیروگاهی را تش��کیل می دهد. وی با 
بیان اینکه تولید برق، با رفاه، آس��ایش و آرامش همه هم وطنان در سراسر کشور همراه 
اس��ت، ادامه داد: امروز  ۱۰۰ درصد جامعه شهری و بیش از ۹۹ درصد جامعه روستایی 
حتی روستاهای بیش از ۵ خانوار از نعمت برق برخوردارند. معاون وزیر نیرو با اشاره به 
ناترازی ها در بخش تولید انتقال و توزیع برق طی سال ۱۴۰۰، از برنامه ریزی برای تامین 
برق تابس��تان سال آینده خبر داد و خاطرنش��ان کرد: با برنامه ریزی های صورت گرفته 
برای تامین برق پیک تابس��تان سال آینده، تلاش شده تا هیچگونه مشکلی در تامین و 

خاموشی در برق بخش خانگی همانند سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ رخ ندهد.

یک عضو کمیسیون انرژی مجلس پاسخ داد

چرا باید سبد سوختی کشور متنوع شود؟
یک عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسامی گفت: روزانه حدود 11۵ تا 1۲۰ 
میلیون لیتر بنزین در کش�ور تولید می شود و به مصرف می رسد اما با تنوع بخشی 
به سبد سوختی کشور می توان بخشی از این بنزین را صادر و برای کشور ارزآوری 

داشت.
رمضانعلی س��نگدوینی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به تکلیف مجلس به دولت برای تنوع 
بخش��ی به سبد س��وختی کش��ور در لایحه برنامه هفتم، بیان کرد: امروز کل دنیا به سمت 
استفاده از سبد سوختی متنوع حرکت کرده است؛ در آمریکا، روسیه، چین و سایر کشورهای 
پیش��رفته در کنار نفت و گاز از انرژی های نو و برق اس��تفاده می کنند. اگر ما نیز ۲۰ سال 
پیش این تنوع بخش��ی را آغاز می کردیم امروز دچار مش��کل نبودیم. نماینده مردم گرگان 
و آق قلا در مجلس ادامه داد: چرا می گوییم س��بد س��وختی باید متنوع باش��د؟ چون امروز 
روزان��ه ۱۱۵ ت��ا ۱۲۰ میلیون لیتر بنزین تولید و همه آن را مصرف می کنیم، حتی مقداری 
نیز وارد می کنیم که نباید اینگونه باش��د. وی در ادامه با بیان اینکه اکنون ۲۴ درصد س��بد 
سوخت کشور را CNG یا همان گاز طبیعی فشرده تشکیل می دهد، اظهار کرد: مجلس در 
برنامه هفتم توسعه مصوب کرد تا سبد سوختی کشور شامل بنزین، نفت گاز، برق، LPG  و 
CNG باش��د. اگر این اتفاق رقم بخورد ما می توانیم برنامه تولید خودرو را نیز در این مسیر 
دنبال کنیم. این عضو کمیس��یون انرژی مجلس ش��ورای اسلامی، تصریح کرد: اگر این تنوع 
در س��بد س��وختی کشور  ایجاد شود و ۵۰ درصد از سبد س��وختی کشور را سوختی غیر از 
بنزین تامین کند، می توانیم بنزین خود را صادر کنیم و ارز آوری داشته باشیم. سنگدوینی 
در پایان گفت: در کش��ور ما انرژی ارزان اس��ت. ما باید از یک طرف درآمد مردم را افزایش 
دهیم و از طرف دیگر قیمت حامل های انرژی را واقعی کنیم. از طرف دیگر باید افرادی که 

چندین خودرو و خانه گران قیمت دارند، هزینه بالاتری بپردازند.

پروژه گوگردزدایی پالایشگاه اصفهان امسال 
پیش راه اندازی می شود/ راه اندازی واحد تولید 

الکل چرب برای نخستین بار در خاورمیانه
از  ایرانی��ان  اکس��یر  ش��رکت  تولی��د  مع��اون 
پیش راه ان��دازی پ��روژه گوگردزدایی از نفت س��فید 
هلدینگ پتروپالایش��ی اصفهان در بهمن ماه س��ال 
جاری و سود سالانه ۱۰۰ میلیون دلاری واحد تولید 
الکل چرب به عنوان خ��وراک واحدهای تولیدکننده 

شوینده در کشور خبر داد.
ش��رکت پتروپالایش »اکس��یر ایرانیان« به عنوان 
یکی از زیرمجموعه های هلدینگ  بزرگ پتروپالایشی 
اصفه��ان در س��ال ۱۴۰۱ به منظور اس��تفاده بهینه 
از محص��ولات پالایش��گاه اصفه��ان و افزایش کیفی 
اس��تانداردهای  ب��ا  مطاب��ق  تولی��دی  محص��ولات 
بین المللی روز دنیا و تبدیل محصولات به نفت سفید 
باکیفیت و دیگر فرآورده های با ارزش تأس��یس شد. 
این ش��رکت اجرای پروژه های KHT )گوگردزدایی 
از نفت س��فید(، واحد الکیلاس��یون )LAB(، واحد 
دارد.  به عه��ده  را   )LABSA( اسیدس��ولفوریک 
در نشس��تی با مدیران این ش��رکت پتروپالایشی از 
آخرین وضع پیش��رفت پروژه ه��ا و رویکرد تخصصی 

این شرکت جویا شدیم که می خوانید.
ش��رکت پتروپالایش اکسیر ایرانیان در افق ۱۴۰۵ 
پیش رو، پیشتاز خلق زنجیره ارزش فرآورده های پایه  
نفت س��فید در منطقه خاورمیان��ه و تولید الکل های 
چرب با کاربری مواد شوینده، مواد آرایشی، نساجی 
و چرم سازی، کشاورزی و رنگ شده و پروژه های این 
شرکت به منظور توسعه صنایع پایین دستی و ایجاد 

ارزش افزوده فرآورده های نفتی اجرایی شده است.
واح��د KHT ی��ا تصفیه هیدروژنی نفت س��فید، 
ب��ا هدف حذف ناخالصی های موج��ود در برش نفت 
سفید )که بیشتر گوگرد و نیتروژن است( و بالابردن 
کیفیت سوخت راه اندازی شده است. این پروژه علاوه 
بر کمک به تولید کامل س��وخت دیزل پالایش��گاه با 
اس��تاندارد ی��ورو ۵،  توس��عه محص��ولات زنجی��ره 
پائین دس��تی نفت س��فید را نیز به دنب��ال دارد. این 

پ��روژه علاوه بر کمک به تولید کامل س��وخت دیزل 
پالایش��گاه با اس��تاندارد یورو ۵،  توسعه محصولات 
زنجیره پائین دستی نفت سفید را نیز به دنبال دارد.

کاهش گوگرد نفت س�فید پالایشگاه اصفهان 
به کمتر از یک پی پی ام

سیدجواد موس��وی، معاون تولید ش��رکت اکسیر 
ایرانی��ان درباره رون��د فعالیت این ش��رکت و  وضع 
پروژه ه��ای این ش��رکت می گوید: »ای��ن پروژه ملی 
به دو بخش عملیاتی تقس��یم ش��ده است. در طرح 
ابتدای��ی، بلندینگ نفتا به عن��وان خوراک ورودی با 
ظرفیت ۱۲ هزار بشکه در روز وارد مشود. اصلی ترین 
تجهیز این واحد راکتور هیدروژناس��یون است که در 
آن می��زان گوگ��رد موجود در خ��وراک نفتا از ۹۰۰ 
پی پ��ی ام به کمت��ر از ۱۰ پی پی ام کاه��ش می یابد. 
ع��لاوه بر اقدامات مفید زیس��ت محیطی جهت تهیه 
سوخت تصفیه ش��ده،  سودآوری این طرح در حدود 

۴۰ میلیون دلار در سال برآورد شده است.
در بخش دوم پروژه که تولید نهایی است، خوراک 

ورودی ب��ا ظرفیت ۳۱ هزار بش��که در روز منجر به 
تولید روزانه ۱۶ هزار بش��که نفت سفید خواهد شد. 
در فرایند گوگردزدای��ی، ترکیبات گوگرددار موجود 
ب��ه کمک گاز هیدروژن و کاتالیس��ت های مناس��ب 
جداس��ازی می ش��ود و در نهایت گوگ��رد به صورت 
گوگرد جامد یا اسیدسولفوریک و سپس محصولات 
با ارزش افزوده بالا تولید می شود. جداسازی ترکیبات 
گوگرد از گاز هیدروژن نیز ازسوی واحد آمین انجام 
می ش��ود و در نهایت گوگرد موجود در خوراک نفت 
سفید از ۳ هزار پی پی ام به کمتر از ۱ پی پی ام کاهش 
می یابد. با توجه به ای��ن که با راه اندازی کامل واحد 
امکان تولید کل محصول دیزل پالایشگاه با استاندارد 
یورو ۵ فراهم می شود، سودآوری این طرح در حدود 

۶۰ میلیون دلار در سال برآورد شده است.«
سرمایه گذاری ۴۰ میلیون دلاری برای افزایش 

کیفی محصول نفت سفید پالایشگاه اصفهان
وی می افزاید: »شرکت اکس��یر ایرانیان به صورت 
تخصصی در رابطه با توسعه زنجیره ارزش نفت سفید 

فعالیت کرده و دو پروژه KHT، تصفیه هیدروژنی از 
نفت س��فید و پروژه الکل چرب را هدایت و راهبری 
می کند. مطالعات امکان سنجی این پروژه ملی انجام 
شده و طبق برنامه زمانبندی در حال پیشرفت است. 
تا پایان بهمن ماه امس��ال و مص��ادف با ایام مبارک 
دهه فجر انقلاب اس��لامی ای��ن واحد پیش راه اندازی 
ش��ده و تا یک س��ال آینده نیز به ط��ور کامل پروژه 

راه اندازی خواهد شد.«
مع��اون تولی��د ش��رکت اکس��یر ایرانی��ان درباره 
دس��تاوردهای ای��ن پ��روژه می گوی��د: »در بخ��ش 
زیادی از اجرای پ��روژه به ویژه در بخش حمل ونقل، 
تجهیزات راه  و ترابری و س��اخت از توان شرکت های 
زیرمجموع��ه هلدینگ اس��تفاده کردیم. نخس��تین 
سیس��تم کنت��رل بومی سازی ش��ده ایرانی س��اخت 
شرکت مش��عل پویا در این پروژه مورد استفاده قرار 
می گیرد؛ تکمیل این طرح همچنین موجب می شود 
کل س��وخت تولیدی دیزل پالایش��گاه با استاندارد 
ی��ورو ۵ تولید ش��ود. هم اکنون از ح��دود ۱۴۰ هزار 
بش��که در روز گازوئیل تولیدی در پالایشگاه، حدود 
۱۰۰ ه��زار بش��که در روز یورو ۵ و ۴۰ هزار بش��که 
معمول��ی که با راه اندازی کامل ای��ن واحد، افزون بر 
تولید نفت سفید با اس��تاندارد روز، نفت گاز تولیدی 
در پالایش��گاه نیز به طور کامل با استانداردهای یورو 
۵ تولید خواهد ش��د.« موسوی مقدار سرمایه گذاری 
موردنیاز ابتدایی این پروژه را حدود ۴۰ میلیون دلار 
اعلام می کند و می افزای��د: »۲۶ میلیون یورو از این 
مقدار، مربوط به خرید تجهیزات آماده و بقیه هزینه 
تکمیل و راه اندازی پروژه است. ظرفیت اسمی واحد 
)KHT( روزان��ه ۳۱ هزار بش��که و ترکیبی از نفت 

سفید و نفتا است.«
تولی�د ۵۰ هزار تن الکل چ�رب صنعتی برای 

نخستین بار در ایران و خاورمیانه
آلکیل بنزن خطی ترکیبی ش��یمیایی است که به 
اختصار LAB ش��ناخته می شود، خوراک اصلی این 
واحد توسط واحد KHT تأمین شده که ماده اولیه 

تولید مواد شوینده سازگار با محیط زیست است.

 »پتروپالایش اکسیر ایرانیان«
پیشرو در اجرای پروژه های کیفی سازی محصولات پالایشی
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کس�ب رتبه نخس�ت حمای�ت از نخب�گان و 
دانش بنیان ه�ا از دیگ�ر افتخاراتی اس�ت که با 
مهر تأیید س�خنگوی دول�ت در کارنامه وزارت 
نفت سیزدهم حک شد؛ موضوعی که حکایت از 
برنده  ش�دن این وزارتخانه در ماراتن حمایت و 

صیانت از شرکت های دانش بنیان دارد.
به گزارش خبرنگار شانا، هنوز مهر افتخار وزارت نفت برای 
کسب رتبه نخست قراردادهای بار نخست با شرکت های 
دانش بنیان در میان تمامی دستگاه های اجرایی در کشور 
خشک نشده بود که علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت 
روز چهارش��نبه )۲۴ آبان ماه(، در حاشیه نشست هیئت 
دولت و در جمع خبرنگاران اعلام کرد در نشس��ت هیئت 
وزیران گزارش��ی از سوی معاونت علمی رئیس جمهوری 
درباره حمایت از نخبگان و شرکت های دانش بنیان ارائه شد 
که وزارت نفت رتبه نخس��ت را در این حمایت ها به دست 
آورد؛ افتخاری که روح الله دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی 
و فناوری رئیس جمهوری پیش از این درباره آن گفته بود 

صنعت نفت به عنوان صنعت پیشران اقتصاد کشور، الگویی 
موفق را در استفاده از توان شرکت های دانش بنیان تجربه 
می کند. وی با تأکید بر اینکه یکی از سیاست های اساسی 
دولت سیزدهم متصل  ش��دن ۱۰ هزار شرکت توانمند 
کوچک و متوس��ط به بخش تولید است، تصریح کرده 
بود: صنایع مادر کش��ور و صنایعی که اقتصاد کشور بر 

پایه آنهاست، حرکت جدی به سمت اقتصاد دانش بنیان 
را آغاز کرده اند و اکنون فصل بهره وری شرکت های ایرانی 
اس��ت و با استفاده از ظرفیت های قانونی، شاهد اقتصاد 
دانش بنیان خواهی��م بود. در همین راس��تا تفاهم نامه 
هوشمندس��ازی دیجیتال ۱۵ میدان نف��ت و گاز برای 
بهینه س��ازی و به��ره وری به منظور حرکت به س��مت 
اقتصادی هوشمند امضا خواهد شد. بر همین اساس و 
بنا به گفته رضا اس��دی فرد، معاون توسعه شرکت های 
دانش بنیان معاونت علم��ی و فناوری، در صنعت نفت، 
شاهد افزایش استفاده از ظرفیت تولید بار اول هستیم 
و در دوره چه��ارم ۱۳۰ قرارداد مرب��وط به وزارت نفت 
بوده که افزایش��ی ۲.۵ برابری را در مقایسه با دوره سوم 
ثبت کرده اس��ت. در حقیقت هم��ه ارکان نظام به این 
باور رسیده اند که راه نجات کشور و بزرگ  شدن اقتصاد 
ورود به ارزش آفرینی از سوی دانش است و صنعت نفت 
پیشتاز ارائه حمایت و صیانت از شرکت هایی است که در 

کنار تولید علم، دستی هم بر آتش فناوری دارند.

افزای�ش تع�داد دانش بنیان ه�ای هم�کار با 
مجموعه های نفت از 1۵۰ به ۶۰۰ شرکت

در ادام��ه نیل به این اهداف، تع��داد دانش بنیان های 
همکار ب��ا مجموعه ه��ای وزارت از ۱۵۰ به حدود ۶۰۰ 
ش��رکت رس��ید که همین رقم هم به ش��دت در حال 
افزایش اس��ت. این افتخار در ش��رایطی رقم خورد که 
اگرچه صنعت نفت همواره توانسته بااقتدار از عرصه های 
خطر با اتکا به تجربه و توانمندی متخصصان خود عبور 
کند، عبور سن بیشتر چاه های کشور از نیمه  عمر خود، 
نیاز به فش��ارافزایی در چاه ه��ای گازی برای تأمین گاز 
موردنیاز کشور، ورود به حوزه راهبردی صادرات گاز در 
عرصه بازارهای جهانی، افزایش جمعیت و رشد تصاعدی 
مصرف انرژی در کش��ور و توجه ویژه به کاهش شدت 
مصرف ان��رژی، نیاز صنعت نفت به فناوری های نوین و 
استفاده از ظرفیت های دانش بنیان را دوچندان کرده بود 
تا آنجا که آغوش خود را روی ش��رکت های دانش بنیان 

گشود. 

وزارت نفت، برنده ماراتن حمایت و صیانت از نخبگان و دانش بنیان ها

مدیرکل اچ اس ئی و پدافند غیرعامل وزارت نفت خبر داد

برنامه وزارت نفت برای جمع آوری 2 میلیارد فوت مکعب گازهای همراه نفت
مدیرکل اچ اس ئی و پدافند غیرعامل وزارت 
نفت گفت: برای جمع آوری همه گازهای همراه 
و مش�عل در س�طح ش�رکت ملی نف�ت ایران 
ظرفیت جمع آوری و فرآورش گازهای همراه و 
مش�عل در حدود ۲ میلیارد فوت مکعب معادل 
۵۷ میلیون مترمکعب در روز در قالب ۵ طرح 
بلندمدت و 1۴ مزایده فروش برنامه ریزی شده 

است.
مظاهر انصاری در گفت وگو با خبرنگار ش��انا اظهار 
کرد: یک��ی از اولویت های اساس��ی و محورهای مهم 
وزارت نفت در زمینه محیط زیست، مدیریت گازهای 
همراه و مش��عل و کاهش آلاینده های اتمسفری است 
که توج��ه نکردن به ای��ن مهم، هدررفت س��رمایه و 
آلودگی محیط زیس��ت را به همراه خواهد داشت. وی 
ادامه داد: موضوع مدیریت گازهای همراه و مشعل در 
صنعت نفت با هدف حذف مشعل سوزی از برنامه های 
کلیدی وزارت نفت اس��ت و بیش��ترین تلاش ها برای 
کاهش مشعل سوزی، با حمایت و پیگیری های مستمر 
و جدی وزیر نفت، در مناطق و شرکت های عملیاتی در 
حال انجام اس��ت تا هر چه زودتر برنامه ها و پروژه های 
کاهش مشعل سوزی، به پیشرفت کامل برسند و امید 
می رود با برنامه ریزی دقیق و اجرای به موقع طرح های 
تعریف شده و راه اندازی آنها، همه پروژه های مرتبط با 
مشعل سوزی در صنعت نفت در پایان دولت سیزدهم 

تکمیل ش��وند و به بهره برداری کامل برسند.مدیرکل 
اچ اس ئ��ی و پدافند غیرعامل وزارت نفت تصریح کرد: 
نکته بس��یار مهم این است که با پیگیری های مستمر 
همکاران صنعت نفت خوشبختانه هم اکنون ۵ میلیارد 
دلار در این بخش س��رمایه گذاری ش��ده است و کل 
طرح های جمع آوری گازهای مشعل به صورت مالکیت/ 
سرمایه گذاری از سوی بخش خصوصی انجام می شود 
و هزینه های انجام ش��ده پس از بهره ب��رداری از محل 
تحویل خوراک بازپرداخت خواهد ش��د.انصاری گفت: 
برای جمع آوری همه گازهای همراه و مشعل در سطح 
شرکت ملی نفت ایران ظرفیت جمع آوری و فرآورش 
گازهای همراه و مش��عل حدود ۲ میلیارد فوت مکعب 
مع��ادل ۵۷ میلیون مترمکعب در روز در قالب ۵ طرح 
بلندمدت و ۱۴ مزایده فروش برنامه ریزی ش��ده است.

وی اظهار کرد: س��ال ۱۴۰۱ به ط��ور میانگین روزانه 
حدود ۱۱۳.۶ میلیون مترمکع��ب گاز همراه نفت در 
شرکت ملی نفت ایران تولید شد که از این مقدار حدود 
۶۵ درص��د آن معادل ۷۴.۶ میلیون مترمکعب در روز 
به وسیله ایستگاه های تقویت فشار گاز و کارخانه های 
موجود جمع آوری شد، حدود ۵ درصد معادل ۵ میلیون 
مترمکع��ب در روز با راه ان��دازی پروژه های کوتاه مدت 
و بلندمدت جمع آوری ش��د و ارسال به مشعل حدود 
۳۰ درص��د کل گازهای تولیدی مع��ادل ۳۴ میلیون 
مترمکعب در روز بود که تا پایان سال ۱۴۰۴ این مقدار 
نیز جمع آوری خواهد شد. شایان ذکر است که روزانه 
۳۷.۴ میلیون مترمکعب از گازهای جمع آوری شده به 

شبکه سراسری تزریق می شود.
جمع آوری گازهای مشعل به صورت بلندمدت 

و کوتاه مدت
مدی��رکل اچ اس ئی و پدافند غیرعامل وزارت نفت 
با بیان اینکه طرح های جمع آوری گازهای مش��عل 
در دو بخش اصلی به ص��ورت طرح های بلندمدت و 
طرح های کوتاه مدت برنامه ریزی و در حال اجراست، 
افزود: طرح های بلندمدت )احداث کارخانه های گاز 
و گاز مایع و ایستگاه های جمع آوری گازهای همراه 
و مش��عل( طبق برنامه ریزی و اقدام های انجام شده، 
این طرح ها تا پایان س��ال ۱۴۰۴ با تکمیل ظرفیت 

به بهره برداری کامل خواهند رسید.

معاون توسعه مدیریت و سرمایه انسانی وزیر نفت:

کارکنان صنعت نفت با وجود تحریم ها بالاترین  رشد بهره وری را دارند
معاون امور توسعه مدیریت و سرمایه انسانی 
وزیر نفت گفت: کارکنان صنعت نفت با وجود 
تحریم ها که گریبانگیر تأسیسات این صنعت 
شده و به دوش کش�یدن تحریم های داخلی، 
بالاترین رش�د بهره وری در می�ان بنگاه های 

اقتصادی را به خود اختصاص داده اند.
به گزارش ش��انا به نقل از ش��رکت ملی مناطق 
نفت خیز جن��وب، مهدی علی م��ددی صبح امروز 
)یکش��نبه، ۲۸ آبان ماه( با هیئ��ت همراه به منظور 
بازدید و بررس��ی مس��ائل مربوط به ح��وزه منابع 

انس��انی در ش��رکت ملی مناطق نفت خیز جنوب 
حضور یافتند و به اس��تماع گزارش ه��ای مدیران 
عامل ش��رکت های بهره برداری و مدیران ارشد این 

شرکت نشستند.
وی ضم��ن قدردان��ی از زحم��ات و تلاش ه��ای 
کارکنان صنعت نفت جنوب گفت: بی شک زحمات 
ش��ما به ویژه در ش��رایط تحریم  بر کسی پوشیده 

نیست.
ج��واد تق��ی زاده، مدیرعامل ش��رکت نفت و گاز 
آغاجاری نیز در این دیدار با ارائه گزارش��ی از وضع 

منابع انسانی این شرکت گفت: فعالیت ها و خدمات 
کارکنان صنعت نفت به جامعه خوب معرفی نشده 
و بعضی از خانواده های کارکنان نیز از این زحمات 
مطلع نیس��تند و ارزش کار کارکن��ان این صنعت 
مغفول مانده اس��ت. وی با اش��اره به س��ختی کار 
در صنع��ت و بالاخص تأسیس��ات نفت که به دلیل 
تحریم ها ش��رایط خاصی را می طلب��د، افزود: این 
اوضاع تلاش��ی ویژه را می طلبد، بنابراین خواستار 
اصلاح نظام حقوق دستمزد به منظور افزایش انگیزه 

متخصصان نفت هستیم.



www.asrazadionline.ir

رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری 
با اشاره به دستور جلسه امروز شورای عالی کار 
و ابلاغیه پ�اداش یک میلیونی کارمندان گفت: 
مطاب�ق قول وزیر کار منتظر افزایش دس�تمزد 

کارگران هستیم.
س��میه گلپ��ور، رئیس کان��ون عال��ی انجمن های 
صنف��ی کارگ��ری کش��ور در گفت وگو ب��ا خبرنگار 
اقتص��ادی خبرگزاری تس��نیم، با اش��اره به افزایش 
چراغ خام��وش حق��وق کارمن��دان دول��ت گفت: در 
سیصد و چهاردهمین جلس��ه شورای عالی کار مقرر 
ش��د چنانچه مزد کارمندان دولت در س��ال ۱۴۰2 
مجدداً افزای��ش یابد، حداقل مزد مش��مولان قانون 
کار نیز متناس��ب ب��ا آن افزایش یاب��د، این موضوع 
قول وزی��ر کار هنگام تعیین دس��تمزد ۱۴۰2 بوده 
است. اباغیه رئیس س��ازمان اداری و اس��تخدامی 
بر مبن��ای بخش����نامه معاون اول رئی��س جمهور، 
که به مناس��بت هر یک از اعی��اد مذهبی و روزهای 
خ��اص، به کارکنان دولت یک میلیون تومان پاداش 
پرداخت شود مصداق افزایش حقوق کارمندان دولت 
است، بنابراین کارگران منتظر اقدام و عملیاتی شدن 

قول وزیر کار هستند.
 گلپ��ور گفت: هزینه های زندگ��ی کارگران اعم از 
مس��کن، خوراک و... هر روز در حال نوس��ان است؛ 
بنابرای��ن هزینه ه��ای زندگی کارگ��ران از زمانی که 
دس��تمزد تعیین می ش��ود تا پایان س��ال یکس��ان 
نیس��ت، بلک��ه هزینه های زندگی کارگ��ران چندین 
برابر می ش��ود. هزینه های مسکن، درمان و تحصیل 
طب��ق قان��ون به عهده دولت اس��ت، ام��ا در واقعیت 
به عهده کارفرما واگذار می کند. کارگران حتی از پس 
هزینه های��ی که وزارت اقتصاد و س��ایر نهاد ها اعام 

می کنند هم برنمی آیند.
رئی��س کانون عال��ی انجمن های صنف��ی کارگری 
کش��ور گفت: بهانه دولت این اس��ت ک��ه "با اجرای 

ط��رح کالاب��رگ الکترونی��ک از کارگ��ران حمایت 
کردیم", اما واقعیت این اس��ت که کارگران به قدری 
مشکات معیشتی دارند که ترجیح می دهند از سفره 
غذایی خود حذف کنند تا بتوانند با دریافت هرچند 
ان��دک مبلغ یارانه بقیه ام��ورات زندگی را بگذرانند. 
گزارش های میدانی نشان می دهند که بخش زیادی 
از کارگ��ران در این طرح ش��رکت نکرده اند, چرا که 
به پول نقدی یارانه نیاز بیش��تری دارند و به ناچار از 

سفره غذایی خود حذف می کنند.
 گلپ��ور در ادام��ه با بی��ان اینکه هرس��اله هنگام 
تعیین دس��تمزد عدد و رقم سبد معیشت به صورت 
کارشناس��ی تعیین می ش��ود افزود: ب��ا توجه به نرخ 
ت��ورم، خط فق��ر و عدم ثبات قیمت ه��ا در کالا های 

مختل��ف عدد و رقم س��بد معیش��ت به راحتی قابل 
محاس��به اس��ت؛ لذا اگر گروه کارفرمای��ی و دولت 
بخواهند چانه زنی به روی این مبالغ داش��ته باش��ند، 
و کاه��ش قدرت خرید کارگران را باور نکنند, بیانگر 

این است که واقعیت جامعه را درک نکرده اند.
رئی��س کانون عال��ی انجمن های صنف��ی کارگری 
کش��ور سهم دس��تمزد در قیمت تمام ش��ده کالا را 
کمتر از ۱۰درصد خواند و افزود: بنابراین با توجه به 
سهم پایین دستمزد در قیمت تمام شده، نمی توانیم 
بگویی��م که افزایش دس��تمزد باعث خس��ران تولید 
می ش��ود؛ بنابراین پافشاری دولت و گروه کارفرمایی 
در عدم ترمیم دس��تمزد کارگران  بی معناس��ت، ۹۰ 
درصد هزینه های تولید ش��امل حال کارگر نیس��ت، 

بلکه هزینه های تولید ش��امل مالیات، مواد اولیه و... 
است.

گلپور گفت: در بسیاری از استان ها کارفرمایان در 
صنایع مختلف اذعان دارند که بس��یاری از کارگران 
به دلیل دس��تمزد پایین مان��دگاری در کار ندارند و 
ترجیح می دهن��د در مش��اغل کاذب و آزاد فعالیت 
کنند، چرا که با دستمزد ش��ورای عالی کار معیشت 
کارگ��ر تأمین نمی ش��ود. با توجه ب��ه بحرانی که در 
کمبود کارگر در صنایع داریم، اگر دس��تمزد منطقی 

افزایش پیدا نکند، این بحران بدتر می شود.
وی با اشاره به دستور جلسه شورای عالی کار گفت: 
دستور جلسه این هفته ش��ورا »رسیدگی به مسئله 
مس��کن کارگری« اس��ت؛ اما آن طور که نمایندگان 
حاضر در جلس��ه می گویند مقرر ش��ده ب��ود که در 
این جلس��ه به بحث ترمیم مزد پرداخت شود، بدون 
ش��ک یک مطالبه اصلی نمایندگان حاضر در جلسه 
ش��ورای عالی کار  کنار بحث مسکن, مسئله معیشت 
اس��ت. ب��ا توجه به اباغی��ه پ��اداش یک میلیونی به 
کارمندان و قول وزیر کار و کاهش ۶۰درصدی قدرت 
خرید کارگران, حتماً  در جلس��ه امروز ش��ورای عالی 
کار بحث ترمیم مزدی از س��وی نمایندگان کارگری 

حاضر در جلسه مطرح و پیگیری خواهد شد.
گلپور ب��ا تأکید بر اینکه بح��ث ترمیم مزدی حق 
کارگران اس��ت گفت: متأسفانه عده ای برداشت غلط 
و نادرس��تی از  تبص��ره ماده ۴۱ قان��ون کار دارند و 
بی��ان می کنند دس��تمزد مطابق مصوبه س��الی یک 
بار می بایس��ت افزایش یاب��د، در صورتی که  اطاق 
»همه س��اله« در این ماده قانونی به معنای سالی یک 
بار نیست. دس��تمزد کارگران باید بتواند مطابق نرخ 
تورم جوابگوی هزینه های معیشت باشد که متأسفانه 
با توجه ب��ه اینکه دس��تمزد ۱۴۰2, پایین تر از نرخ 
تورم تعیین ش��د, در بهترین حالت پاسخگوی کمتر 

از ۴۰ درصد نیاز کارگران است.

منتظر افزایش مزد کارگران در جلسه امروز شورای عالی کار هستیم

نماینده کارگران: پاداش یک میلیونی کارمندان مصداق افزایش 
حقوق است

 انتظار کارگران برای اجرای کامل
 قانون کار 33 ساله شد

نماینده کارگران درشورای عالی کار گفت: به اعتقاد وزیر 
کار با مصوبه پ�اداش 1 میلیونی کارمندان فقط نوعی جابه 
جایی ص�ورت می گیرد و دریافت�ی کارکنان تغییری نمی 
کند, اما بررسی کارگران نشان می دهد با این مصوبه نوعی 

افزایش حقوق برای کارمندان اعمال شده است.
به گ��زارش خبرنگاراقتصادی خبرگزاری تس��نیم؛ چندین ماه 
است که مسئله معیشت و مشکلات قدرت خرید کارگران و ترمیم 

مزدی به محل مناقشه بین کارگران و دولت تبدیل شده است.
 در جری��ان افزایش مزد ۱۴۰۲. پ��س از مخالف کارگران برای 
افزایش ۲۷ درصدی مزد. وزیر کار قول داد که درصورتی که دستمزد کارمندان افزایش یابد. دستمزد کارگران 
نیز افزایش می یابد. ۸ آبان ماه س��ال جاری که جلسه شورای عالی کار برگزار گردید، بر خلاف نظر کارگران 
بررسی و ترمیم مزدی انجام نشد. حدود ۱۵آبان ماه بود که میثم لطیفی، رئیس سازمان اداری و استخدامی 
کش��ور در ابلاغیه ای به تمامی دس��تگاه های اجرایی، ضوابط اجرایی نحوه اعطای مزای��ای جانبی به کارکنان 
دس��تگاه های اجرایی را ابلاغ کرد. بر این اساس کارکنان دولت در هر یک از مناسبت های مذهبی عید سعید 
مبعث، ماه مبارک رمضان و عید سعید غدیر خم و عید سعید قربان یک میلیون تومان هدیه خواهند گرفت.

به اعتقاد فعالان کارگری، ابلاغیه رئیس س��ازمان اداری و استخدامی، مبنی بر پاداش یک میلیونی مصداق 
افزایش حقوق کارمندان است و آنطور که نمایندگان کارگران می گویند قراربود بحث ترمیم دستمزد تا پایان 
آبان ماه در جلساتی با حضور نمایندگان کارگری بررسی شود.  اکنون نمایندگان کارگری انتظار دارند که در 

جلسه پایان آبان ماه بحث ترمیم مزد بررسی شود.

سی و س�ه س�ال از تصویب قانون کار می گذرد, بدون 
ش�ک این قانون نیازمند اصاح و بازنگری است اما همین 

قانون هم به درستی اجرا نمی شود.
به گ��زارش خبرنگاراقتصادی خبرگزاری تس��نیم،۲۹آبان ماه 
س��الروز تصویب قانون کار است. قانون کار در ۲۹آبان ۱۳۶۹ به 
تصویب مجمع تشخیص مصلحت نظام رسید و از آن پس ملاکی 

برای روابط بین کارگر و کارفرما و دولت بود.
 کارگران هر ساله در سالروز این روز خواستار تحقق مطالبات 
خود هستند.  به اعتقاد فعالان کارگری امسال بیش از ساله های 

گذشته بیانیه های کارگری حول محورهای اقتصادی از جمله معیشت، امنیت شغلی، مسکن. تورم اقتصادی 
و غیره بود. در طی این سال ها بارها صحبت از اصلاح قانون کار برای بهبود روابط بین کارگر و کارفرما مطرح 
شده است. اما بسیاری از کارشناسان و فعالان کارگری معتقد هستند که قانون کاری که در کشور وجود دارد 
از جامعیت بالایی برخوردار است. اما با توجه به گذشت زمان در برخی بخش ها نیازمند رفع اشکالاتی است 
که اصلاح قانون کار به صورت سه جانبه گرایی و با لحاظ کردن منافع کارگر و کارفرما یکی از مطالبات اصلی 
جامعه کارگری اس��ت. از س��وی دیگر بخش  هایی از این قانون هم هست که به دلیل عدم اجرا مشکلاتی را 
ایجاد کرده است. فعالان کارگری معتقدند که نیمی از این قانون یا نادیده گرفته  شده و یا زیر پا گذاشته شده 
اس��ت.  این در حالی اس��ت که نمایندگان کارفرمایان هم خواهان اصلاح قوانین کار، تأمین اجتماعی و بیمه 
بیکاری هس��تند و حتی ادعا می کنند این قوانین مانع از تولید و ایجاد اش��تغال است و کار را برایشان سخت 

کرده و باید اصلاح شود.

صندوق های تضمین اشتغال باید شکل بگیرد
تسهیلات شهرک های صنعتی برای دانش بنیان ها

نشست چالش ها و راهکار های جذب 
و نگهداش�ت نیروی انسانی در شهرک 
های صنعتی با حضور مدیرکل اش�تغال 
و کارآفرینی س�ازمان جهاد دانشگاهی 
برگزار ش�د. دس�تمزد پایی�ن و هزینه 
ب�الای حمل و نق�ل، دزدی نیروی زبده 
توس�ط کارفرماها، بی توجهی دانشگاه 
ها به شهرک ها و عدم هزینه کرد منابع 

تبص�ره های 1۶ و 1۸ در زمینه اش�تغال، از جمله دغدغه های مطرح ش�ده در این 
نشست بود.

به گزارش کس��ب و کار نیوز، نشس��ت چالش ها و راهکار های جذب و نگهداش��ت نیروی 
انسانی در شهرک های صنعتی با حضور سیروس دشتی مدیرکل اشتغال و کارآفرینی سازمان 
جهاد دانش��گاهی، مرتضی ش��یخ مدیر شرکت شهرک صنعتی ش��مس آباد، مسلم ولی پور 
مدیرعامل ش��رکت خدماتی شهرک صنعتی شمس آباد و جمعی از کارشناسان حوزه اشتغال 
و کارآفرینی توس��ط معاونت آموزش و کارآفرینی جهاد دانش��گاهی در محل مرکز خدمات 

فناوری شهرک صنعتی شمس آباد بزرگترین شهرک صنعتی خاورمیانه برگزار شد.
در این نشست تخصصی، مدیرکل اشتغال و کارآفرینی جهاد دانشگاهی با اشاره به چالش 
ها و مشکلات جذب و استخدام نیروی انسانی در شهرک های صنعتی گفت: جهاد دانشگاهی 
در راستای ماموریت خود تلاش می کند گفتمان سازی در حوزه بازار را را بسط دهد و چالش 

ها و مشکلات زیست بوم کارآفرینی و اشتغال کشور را مورد بحث و بررسی قرار دهد.
س��یروس دشتی به احیاء و باز س��ازی واحد های آسیب دیده در کشور اشاره کرد و اظهار 
داشت: جهاد دانشگاهی آمادگی دارد از طریق همکاری های دو جانبه و چند جانبه مشکلات 

واحد های مشکل دار را احصاء و برای حل آن ها چاره جویی کند.
وی با تصریح اینکه کش��ورمان در حوزه کس��ب وکار و بازار کار با چالش های زیادی روبه رو 
اس��ت تصریح کرد: در حوزه رفع مش��کلات واحد های صنعتی هم��کاری هایی را با معاونت 
علمی و فناوری ریاست جموهوری آغاز کرده ایم و آمادگی داریم ظرفیت های دانش بنیان و 

فناورانه جهاد دانشگاهی را در خدمت رفع مشکلات تولید و اشتغال به کار گیریم.
دشتی با اشاره به اینکه این مشکلات می تواند از طریق رویداد چاره جو و مدل قابل ارائه 
در این زمینه حل و فصل ش��ود تاکید کرد: جهاد دانش��گاهی می تواند در فرآیندی از طریق 
این رویداد با مش��ارکت صنعتگران مش��کلات بخش صنعت به ویژه شهرک های صنعتی را 

شناسایی و معرفی کند.
مدیرکل اش��تغال و کارآفرینی جهاد دانش��گاهی با اشاره به اینکه در گذشته مشکل اصلی 
کش��ور بیکاری بود، افزود: این مش��کل در حال حاضر به شکل پارادوکسیکال در بحث جذب 
و اس��تخدام مطرح اس��ت و این موضوع در ش��هرک های صنعتی با حرارت و شدت بیشتری 

مطرح است.
وی در ادامه با اش��اره به اینکه بحث جذب و اس��تخدام در کل دنیا همواره به شکلی مطرح 
اس��ت گفت: این چالش در کش��ور ما با توجه به ورود مهاجران به ویژه مهاجران افغان و نیز 
رشته ها و صنوف مختلف با ابعاد بیشتری مواجه است. حال سوال این است که دولت و بخش 
خصوصی در این زمینه چه تعاملی دارند و آیا این آمادگی وجود دارد تا با ورود نهاد واسطی 

مثل جهاد دانشگاهی در این زمینه گام برداریم؟
مدیرعامل ش��رکت خدماتی شهرک صنعتی ش��مس آباد در ادامه با اشاره به حضور طولانی 
مدت خود در این ش��هرک گفت: واحد های صنعتی در این ش��هرک با کمبود نیروی انسانی 
مواجه هستند و این امر باعث شده بسیاری از واحد های صنعتی فعال شهرک خواهان خروج 

از این شهرک و نقل مکان به سایر نقاط استان یا کشور باشند.
وی درخصوص چالش منابع انسانی در شهرک های صنعتی به ویژه در شمس آباد تهران با 
تاکیدبراینکه، دستمزد پایین و هزینه حمل و نقل دو چالش اشتغال در شهرک های صنعتی 
است، افزود: یک کارگر چگونه می تواند روزی حداقل چند ساعت رفت و آمد کند و از سویی 
دیگر س��ه تا چهار میلیون تومان هزینه حمل و نقل بپردازد و با شش یا هفت میلیون تومان 

حقوق زندگی کند.
ولی پور به کمبود مش��کل نیروی انسانی متخصص در ش��هرک های صنعتی اشاره کرد و 
گفت: کمبود نیروی انسانی متخصص و توانمند یکی از چالش های اساسی بازار کار ایران به 

ویژه شهرک های صنعتی است.
وی با اشاره به اینکه نظام آموزشی و فنی و حرفه ای نیروی مورد نیاز واحد های صنعتی را 
تامین نمی کنند گفت: دانشگاه ها و مراکز فنی و حرفه ای نیز به دلیل به روز نبودن آموزش 

ها و تجهیزات نمی توانند بر اساس نیاز بازارکار نیروی انسانی توانمند تربیت کنند.
مدیرعامل شرکت خدماتی ش��هرک صنعتی شمس آباد معتقداست: نیروی انسانی خروجی 
سیس��تم آموزشی نیروی تئوریک هس��تند و متناس��ب با نیاز مهارتی مورد نیاز نیستند. در 
ح��ال حاضر از س��وی فنی و حرفه ای هیچ کار خاصی در ش��هرک صنعتی ش��مس آباد به 
عنوان بزرگترین شهرک صنعتی کشور به عنوان سمبل شهرک های صنعتی در کشور انجام 
نمی شود. مدیرعامل شرکت خدماتی شهرک صنعتی شمس آباد درباره مشکلات دیگر منابع 
انس��انی در این شهرک صنعتی گفت: صندوق های تضمین اشتغال باید شکل گیرد و کمک 

کند نیروهایی که مورد نیاز شهرک های صنعتی است جذب شوند.

تلاش برای احقاق حقوق بازنشستگان هما
کان�ون بازنشس�تگان هم�ا از دولت 
و مجل�س خواس�ت ت�ا ضم�ن پذیرش 
هوی�ت مس�تقل ای�ن صندوق،صندوق 
بازنشس�تگان هم�ا همچ�ون صندوق 
فولاد به عنوان یک صندوق مس�تقل و 
تاب�ع وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

قرار گیرد.
ب��ه گ��زارش ایس��نا، ج��لال هاش��م لو - 

مدیرعامل کانون بازنشس��تگان هواپیمایی جمهوری اس��لامی »هما« در یک نشست خبری 
توج��ه ب��ه حقوق و مطالبات به حق بازنشس��تگان هما را مورد تاکید ق��رار داد و اظهار کرد: 
در حال حاضر کانون بازنشس��تگان هما حدود ۱۳ هزار بازنشس��ته دارد و از سال ۱۳۸۰ که 
صندوق بازنشس��تگی و وظیفه کارکنان هما به عنوان صندوق بازنشس��تگی خاص ش��رکت 
هواپیمایی جمهوری اسلامی خود را پیدا کرد، بازنشستگان بعد از بازنشستگی فقط حقوق و 

مزایای بازنشستگی را از صندوق دریافت می کردند.
وی ادامه داد: از حدود چهار سال قبل پرداخت حقوق و مزایای همکاران بازنشسته به لحاظ 
تهی بودن صندوق و نبودن حمایت های مالی لازم که باید از صندوق انجام می گرفت، بخشی 
از مطالبات بازنشستگان پرداخت نمی شود اما سوال این است که نقش و تقصیر بازنشستگان 

در این جریان چیست و عوامل موثر در این قضیه باید شناسایی شوند.
او خاطرنشان کرد متاسفانه تصمیمات غیر کارشناسی به این ایرلاین ملی ضربه زده و ۱۰ 

هزار کارمند و ۱۳ هزار بازنشسته هما از این مسأله لطمه خورده اند.
هاش��م لو اضافه کرد: از سال ۱۳۹۶ هما در دستور واگذاری به بخش خصوصی قرار گرفت 
و پس از س��ه بار آگهی به فروش نرفت که در سازمان خصوصی سازی تصمیم گرفتند هما را 
کوچک و سبک کنند؛ لذا در ابتدا شرکت  هتل های هما را تحت عنوان کوچک سازی واگذار 
کردن��د که منطقش این بود پول به ش��رکت مادر برگردد ولی این پول برنگش��ت، واگذاری 
هتل های هما در قالب رد دیون دولتی به سازمان تامین اجتماعی داده شد و امروز نفس های 

»هما« به دلیل تصمیمات غیر کارشناسی به شماره افتاده است.
وی متذکر ش��د: در اساس��نامه هما قید شده اس��ت که اگر کمبود منابع در صندوق پیش 
آمد، هما باید آن را تامین کند ولی وقتی توان مالی ش��رکت گرفته ش��د، پرداخت مطالبات 

بازنشستگان هم به مشکل خورد.
او خاطرنش��ان کرد: علیرغم آنکه کسورات بازنشستگی ما نسبت به سایر صندوق ها بیشتر 
اس��ت ولی در جریان همس��ان س��ازی حقوق ها به صراحت اعلام می کنند که همسان سازی 
شامل حال ما نمی شود و آن اعتباری که در بودجه  دیده شده، متعلق به یک  میلیون و ۷۰۰ 

هزار بازنشسته عضو صندوق بازنشستگی کشوری است و این ظلم به بازنشستگان هماست.
وی از دولت و مجلس خواست تا ضمن پذیرش هویتی مستقل برای این صندوق، صندوق 
بازنشستگان هما همچون صندوق فولاد به عنوان صندوق مستقل و تابعه وزارت تعاون کار و 
رفاه اجتماعی قرار گیرد. او با اش��اره به انتقال صندوق به صندوق بازنشستگی کشوری اظهار 
کرد: از تاریخ یکم فروردین ۱۴۰۱ صندوق بازنشستگی هما به صندوق بازنشستگی کشوری 
منتقل ش��د و تنها کاری که صورت گرفت پرداخت حقوق کارکنان بازنشسته هما بوده است 
ولی متاس��فانه از انتقال تفس��یر به ادغام می شود و تمام  املاک و اموال و دارایی های صندوق 

تصرف شده است.
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بیش از 3000 راننده تپسی سهام دار 
این شرکت شدند

ش�رکت تپس�ی که چندی پیش، از اعطای س�هام به 
راننده هایش خبر داده بود، حالا از س�هام دار شدن بیش 

از ۳ هزار سفیر خود خبر داد.
طبق طرح تش��ویقی تپس��ی که تا امروز اعلام شده است، به 
س��فیرانی که در بازه زمانی س��ه ماهه موفق ب��ه انجام بیش از 
۱۲۰۰ س��فر شده باش��ند، معادل ۲۰ درصد درآمد خالص هر 
سفر، س��هام تعلق می گیرد. همچنین س��فیرانی با ۸۰۰ سفر، 
۱۰ درص��د از درآم��د خالص خود را س��هام دریافت می کنند. 
بنا بر اعلام این ش��رکت، ش��مارش میزان سهام دریافتی برای 
راننده های واجد ش��رایط از تیرماه س��ال جاری آغاز ش��ده و 
تا امروز نزدیک به ۱۴.۷ میلیون س��هم به سفیران این ناوگان 
تعل��ق گرفته اس��ت. این میزان با توجه به ارزش ریالی س��هام 
تپس��ی در تاریخ ۲۸ آب��ان ۱۴۰۲، ح��دود ۹.۲ میلیارد تومان 
تخمین زده می ش��ود. تا به امروز بیش��ترین میزان سهام تعلق 
گرفته به راننده ها، متعلق به س��فیری با ۵۷ هزار س��هم بوده و 
سفیری با فروش ۳۴ هزار سهم رکورد پرفروش ترین را به خود 
اختصاص داده اس��ت. این در حالی اس��ت که تاکنون تنها ۲۴ 

درصد سفیران اقدام به فروش سهام خود کرده اند.
میلاد منش��ی پور مدیرعامل تپس��ی در همی��ن رابطه گفت: 
»س��فیران بدنه اصلی کسب وکار تپس��ی هستند و بخش قابل 
ملاحظ��ه ای از موفقیت های ما تا امروز مدیون تلاش های آن ها 
اس��ت. ما در تپسی باور داریم که این عزیزان ورای حرفه شان، 
شریک رشد و توسعه شرکت هستند. اعطای سهام به سفیران 
تپس��ی، این ام��کان را ایجاد می کند که آنها، علاوه بر کس��ب 
درآمد روزانه، در رشد شرکت نیز سهیم باشند. خوشحالیم که 
ای��ن اقدام، منجر به افزایش رضایت راننده ها و افزایش فعالیت 

آنها در ناوگان تپسی شده است.«
تپس��ی در فاز اول طرح س��هام برای سفیرانش که در اسفند 
س��ال ۱۴۰۱ اجرا شد، به نش��ان قدردانی به ۵۰۰ سفیر که از 
ابتدای تاس��یس همراه این ش��رکت بودند ۲ هزار سهم واگذار 
کرده بود. لازم به ذکر اس��ت در طرح تشویقی این شرکت که 
تاکنون اجرا ش��ده است، سفیران سهام دار با گذشت یک ماه از 
دریافت سهم، می توانند درخواست فروش خود را در اپلیکیشن 

تپسی ثبت و اقدام به فروش سهام خود کنند.
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برای اولین بار رشته کوراش در تبریز راه اندازی شد
ورزش�ی:  س�رویس  عص�رآزادی/ 
رش�ته ک�وراش ب�رای اولین ب�ار و با 
حضور مدی�رکل اداره ورزش و جوانان 

آذربایجان شرقی افتتاح شد.
رشته کوراش برای اولین بار در استان و 
ش��هر تبریز و با حضور حبیب ستوده نژاد 
مدی��رکل اداره ورزش و جوانان، جواد امان 
زاده معاون ورزش��ی و عبدالعلی ابراهیمی 
رییس هیئت ووش��و آذربایجان شرقی در 
خانه ووش��و استان افتتاح شد. گفتنی است، رش��ته کوراش بانوان با مربیگری خانم پورثابت 

پیگیری می شود.

دبیری تبریز مستحق برد بود
عصرآزادی/ س�رویس ورزش�ی: 
در روزی ک�ه تیم زیر ۱۸ س�ال دبیری 
تبریز مستحق برد بود، به تساوی برابر 

حریف نامدار خود رضایت داد.
عصرآزادی آناین: در هفته شش��م لیگ 
برتر فوتبال زیر ۱۸ سال کشور تیم دبیری 
تبریز میزبان تی��م ذوب آهن اصفهان بود 
که این بازی در پایان با تساوی یک بر یک 

به اتمام رسید.
گل تیم دبیری تبریز در نیمه دوم توس��ط مجتبی صفری به ثمر رس��ید. در این بازی یک 

پنالتی مسلم برای تیم دبیری گرفته نشد تا پیروزی از دست تیم میزبان خارج شود.
ش��اگردان رسول محمدپور در بازی های قبلی خود مقابل تیم های پیام بیرجند و شاهین 
آمل به برتری رسیده و مقابل تراکتور و ذوب آهن اصفهان به تساوی یک بر یک رضایت داد 

بود. تنها شکست دبیری مقابل تیم سپاهان اصفهان ثبت شده است.

برگزاری جشنواره ورزش های بومی محلی در مرند
ورزش�ی:  س�رویس  عص�رآزادی/ 
جشنواره فرهنگی، ورزشی و بازیهای 
دارای  اف�راد  وی�ژه  محل�ی  و  بوم�ی 
معلولیت مناطق روس�تایی»جام بلند 
همت�ان« در شهرس�تان مرن�د برگزار 

شد
مس��ابقات بازی های بومی و محلی ویژه 
اف��راد دارای معلولیت»ج��ام بلند همتان« 
با حضور رئیس و کارشناس��ان اداره بهزیس��تی، اداره ورزش و جوان��ان و هیئت بومی محلی 

شهرستان  ۲۸آبان ماه۱۴۰۲در روستای دولت آباد برگزار گردید.
ورزش��کاران در این جشنواره در رشته های دوز پا، دال پلان، یک قل دو قل،کلاس کلاس، 

هفت سنگ و لی لی در دو بخش آقایان وبانوان با یکدیگر به رقابت پرداختند. 
طهماس��بی در حاش��یه برگزاری این مسابقات گفت: این جشنواره برای اولین بار و با هدف 

ایجاد نشاط و شادابی در جامعه افراد دارای معلولیت در مناطق روستایی برگزار شده است

تیم ملی فوتوالی ایران قهرمان جام جهانی شد
تی�م مل�ی فوتوال�ی ال�ف ای�ران با 
پیروزی برابر تی�م ترکیه الف قهرمان 

جام جهانی ۲۰۲۳ شد.
به گ��زارش ایرنا، تیم ملی ال��ف ایران با 
ترکیب میرحس��ینی و دهقان��ی در دیدار 
فینال جام جهان��ی فوتوالی آلانیا به مصاف 
تی��م ترکیه ال��ف رفت. در ای��ن دیدار تیم 
کش��ورمان با نتیجه دو بر صفر بر تیم ملی 
ترکیه الف غلبه ک��رد و به عنوان قهرمانی 
این رقابت ها دس��ت یاف��ت. در دیدار رده بندی جام هم تیم ملی ب ای��ران با ترکیب رحمان 
یزدان��ی و علیرض��ا دهقان��ی مقابل تیم ملی اتریش به پیروزی و موفق ش��د مقام س��وم این 
رقابت هارا از آن خود کند. پیش از این تیم ملی فوتوالی ایران در سال ۲۰۱۹ موفق شده بود 

نایب قهرمان جام جهانی در تایلند شود.

دعوت از بانوی المپیکی بدمینتون به کمپ تمرینی آسیا
ثریا آقایی تنها نماینده بدمینتون ایران در بازی های المپیک توکیو به عنوان مربی 

برتر به کمپ تمرینی آسیا دعوت شد.
به گزارش ایرنا، ثریا آقایی، تنها نماینده بدمینتون ایران در بازی های المپیک ۲۰۲۰ توکیو 
به عنوان مربی برتر از س��وی کنفدراس��یون بدمینتون قاره کهن به اردوی تمرینی بدمینتون 
آسیا موسوم به AOP که مرتبط با پروژه المپیک است دعوت شد. این کمپ از ۲۷ اکتبر تا 
۶ دس��امبر ۲۰۲۳ )۶ آذر تا ۱۵ آذر ۱۴۰۲( در کوالالامپور مالزی برگزار می ش��ود. واجد علی 
رئیس توس��عه بدمینتون آس��یا با ارسال نامه ای به فدراسیون بدمینتون به طور رسمی از این 
چهره سرش��ناس بدمینتون ایران دعوت به عمل آورد. ب��ه این ترتیب آقایی در این کمپ به 
بدمینتون بازان آموزش خواهد داد. ثریا آقایی پیش از المپیک ۲۰۲۰ توکیو تاریخ س��از شد و 
با کس��ب س��همیه این رقابت ها نام خود را به عنوان نخس��تین نماینده بانوی ایرانی در تاریخ 
بدمینتون المپیک ماندگار کرد. این ورزش��کار اخلاق مدار در س��ال های اخیر علم مربی گری 
خود را نیز ارتقا داده و اکنون نیز به عنوان مربی اردوی تمرینی بدمینتون آسیا که مرتبط با 

پروژه المپیک به شمار می رود به مالزی دعوت شده است.

تی�م  ورزش�ی:  عص�رآزادی/ س�رویس 
تراکت�ور تا نیم فصل اول لیگ برتر فوتبال 
کش�ور فرصت اوج گرفت�ن و بالا آمدن در 

جدول را دارد.
 با نگاه��ی به برنامه های تی��م تراکتور تا نیم 
فص��ل اول لیگ برت��ر فوتبال کشورمش��خص 

می ش��ود این تیم درمقایس��ه دیدارهای انجام 
داده، بازی های نسبتا راحتی را پیش رو دارد.

تراکتوری ها روز شنبه ۴ آذر میزبان تیم فولاد 
خوزستان هستند که با تیم سال گذشته فولاد 
فاصله زیادی داش��ته و تنها ۳ پیروزی کس��ب 

کردند.
در  تبری��ز  آذر سرخپوش��ان  پنج ش��نبه ۱۶ 
س��یرجان به مص��اف گل گه��ر می روند که در 
دو فصل گذش��ته تراکتور ه��ر دو بازی خود در 

سیرجان را واگذار کرده است.
دوش��نبه 2۷ آذرتراکتور میزب��ان تیم پیکان 
اس��ت. جدال رس��ول خطیبی با تیم سابقش از 

حاشیه های این بازی خواهد بود.
تراکت��ور در هفته چهارده��م ۴ دی در انزلی 

به مصاف حریف س��نتی خود ملوان می رود. از 
لحاظ جدولی این س��خت ترین بازی باقیمانده 

تراکتور تا نیم فصل است.
و بالاخ��ره ش��اگردان خمز در هفت��ه پایانی 
دور رف��ت در تبریز میزبان نفت آبادانی اس��ت 
که حریف سرسختی در خانه تراکتور محسوب 
نمی ش��ود. این ب��ازی دوش��نبه ۱۱ دی برگزار 

می شود.
تیم تراکت��ور در پایان هفته ده��م لیگ برتر 
فوتبال کشور با ۵ پیروزی و ۵ شکست و کسب 

۱۵ امتیاز در رده ششم جدول قرار دارد.
تمرین��ات ای��ن تی��م ب��رای ب��ازی مقاب��ل 
آغ��از  پی��ش  جمع��ه  از  خوزس��تان   ف��ولاد 

شده است.

عصرآزادی/ سرویس ورزشی:حبیب ستوده نژاد مدیرکل ورزش 
و جوانان اس�تان در س�فر به شهرس�تان میانه با حجت السام و 

والمسلمین رشادی امام جمعه شهرستان میانه دیدار کرد.
ب��ه گزارش روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان اس��تان آذربایجان 
ش��رقی، حبیب س��توده نژاد مدیرکل ورزش و جوانان استان در سفر به 
شهرس��تان میانه  با حجت الس��لام و والمس��لمین رش��ادی امام جمعه 

شهرستان میانه دیدار و گفتگو کرد.
در ای��ن دی��دار دو طرف در خصوص وضعیت پ��روژه های عمرانی این 
شهرستان، وضعیت ورزشکاران و مسائل مربوط به حوزه جوانان به گفتگو 

پرداختند.
حبیب ستوده نژاد مدیرکل ورزش و جوانان استان آذربایجان شرقی در 
سفر به شهرس��تان میانه با فرید قشلاقی سرپرست معاونت استانداری و 

فرمانداری ویژه شهرستان میانه دیدار کرد.
همچنین حبیب ستوده نژاد مدیرکل ورزش و جوانان استان در سفر به 
شهرستان میانه با فرید قشلاقی سرپرست معاونت استانداری و فرمانداری 

ویژه شهرستان میانه دیدار و گفتگو کرد.
در ای��ن دی��دار دو طرف در خصوص وضعیت پ��روژه های عمرانی این 

شهرستان س��خن گفته و به بررسی آخرین وضعیت ورزش شهرستان و 
مسائل مهم حوزه جوانان پرداختند.

 حبیب س��توده نژاد در ادامه س��فر به شهرستان میانه در منزل افتخار 
آفرینان ورزش حضور یافته و با اهدا لوح تقدیری از آنها تجلیل کرد.

ستوده نژاد در این س��فر در منزل حاج اسدالله عظیمی ورزشکار عضو 
تیم ملی جانبازان و معلولان، میر هاشم حسینی ورزشکار عضو تیم ملی 
تکواندو، امیر محمد بخشی ورزش��کار عضو تیم ملی تکواندو و ابوالفضل 
چوپانی ورزش��کار عضو تیم ملی کشتی حضور یافت و کسب مدال های 

پرافتخار را تبریک گفت.
وی همچنی��ن  با فرش��اد ولیپور ورزش��کار قهرمان جهان در رش��ته 

بدنسازی و محمد حسن فلاحی راد مربی تکواندو شهرستان میانه دیدار 
و گفتگو کرد.

 حبیب س��توده نژاد مدیرکل ورزش و جوانان استان آذربایجان شرقی 
در س��فر به شهرستان میانه از روند تکمیل خانه تکواندو در حال ساخت 

شهرستان میانه بازدید کرد.
وی با رئیس ش��بکه بهداشت و درمان و رئیس بیمارستان خاتم الانبیا 

شهرستان میانه دیدار و گفتگو کرد.
س��توده نژاد پس از این دیدار به همراه رئیس بیمارس��تان خاتم الانبیا 
به مناس��بت روز پرستار با اهدا شاخه گلی از اقدامات پرستاران قدردانی 

به عمل آورد.

دیدار مدیر کل ورزش و جوانان استان 
آذربایجان شرقی با امام جمعه  شهرستان میانه

عصرآزادی س�رویس ورزش�ی:  ب�ا برگزاری مس�ابقات آزادی 
کیوروگی نوجوانان پسر قهرمانان این مسابقات مشخص شدند.

مس��ابقات آزاد کیوروگی نوجوانان پسران استان آذربایجان شرقی   از 
شهرس��تان های تبریز، میانه، اهر، عجب ش��یر، بناب، مراغه، چاراویماق 
،  س��راب، هشترود و بس��تان آباد در خانه تکواندو استان برگزار گردید و 

نتایج حاصله بدین شرح می باشد:
وزن اول:

مقام اول: مهدی صمدی)تبریز(
وزن سوم:

مقام اول: مهدی غامی)بستان آباد(
مقام دوم: امیرحسین ادیب نیا)میانه(

وزن چهارم:
مقام اول: آیدین شکوری)میانه(

مقام دوم: سید اصغر طالب زاده)سراب(
مقام سوم : شایان جاویدی اقدم)اهر(/هادی ملک زاده)تبریز(

وزن پنجم
مقام اول: امیرعلی محمدی)هشترود(
مقام دوم: امیرحسین داداشی)مراغه(

مقام سوم: ابوالفضل دهستانی )تبریز(/ میثم قربانی)تبریز(

وزن هفتم
مقام اول: محمد حکیمی)عجبشیر(
مقام دوم: میر محراب اورنگی)اهر(

مقام سوم: محمدحسین حسینی )میانه(/سامان پورعلی)بناب(
وزن هشتم

مقام اول: ایلیا اکبری)تبریز(
مقام دوم: امیررضا قدیمی)میانه(

وزن نهم
مقام اول: کسرا حاجی حیدری)تبریز(

مقام دوم: مهدی حقیقت پرست)تبریز(
مقام سوم: یونس سپهری)تبریز(

وزن دهم
مقام  اول: امیرحسین فتاحی)سراب(

مقام دوم: علی سوار)تبریز(
مقام سوم: امین ستارزاده)تبریز(

معرفی قهرمانان تکواندو آذربایجان شرقی در رده نوجوانان

فرصت اوج گرفتن مجدد 
تراکتوری ها
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 مس�ئولان فوتبال عربس�تان برای انتقال ستاره کروات تیم 
رئال مادرید، یک بار دیگر شانس خود را امتحان کردند.

به گزارش ش��امگاه یکش��نبه ایرنا، بعد از انتقال کریستیانو رونالدو 
ب��ه النص��ر، نام های بزرگ دیگری ب��رای انتقال به فوتبال عربس��تان 
مورد توجه قرار گرفتند. در این میان کریم بنزما، س��ادیو مانه، ریاض 
محرز و نیمار، باش��گاه های مطرح اروپایی خود را ترک کرده و راهی 
عربس��تان شدند. مسئولان فوتبال عربس��تان برای حضور ستاره های 
دیگر همچنان در تلاش هستند و در تازه ترین اخبار صحبت از بررسی 
شرایط انتقال لوکا مودریچ به فوتبال این کشور است. مودریچ پس از 
آنک��ه در فصل جاری فرصت اندکی برای حضور در ترکیب رئال پیدا 

کرده، قرار است رئال مادرید را با یک تیم عربستانی عوض کند.
 گفت��ه می ش��ود قرار اس��ت این بازیکن ک��روات در پای��ان فصل، 
س��انتیاگوبرنابئو را ترک کند. او در تابس��تان پیش��نهاد یک باش��گاه 
عربستانی به ارزش س��الانه ۱۲۰ میلیون پوند )۱۴۹.۵ میلیون دلار( 
را رد کرد. طبق صحبت های مطرح ش��ده، مودریچ قصد دارد در ۳۸ 

سالگی در لیگ عربستان بازنشسته شود.
خوزه آنخل سانچز، یکی از مدیران رئال مادرید، جدایی مودریچ در 
ژانویه را رد کرده است. او با تاکید بر اینکه هیچ مذاکره مستقیمی با 
اتحادیه فوتبال عربستان صورت نگرفته است، اعلام کرد که رئال قصد 

فروش مودریچ را ندارد.

 تلاش
دوباره 
سعودی ها 
برای جذب 
ستاره 
رئال مادرید

15 April 2018 
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واریز بیش از 203 میلیارد تومان به حساب خزانه دولت 
ازمحل فروش جایگاه های مرزی استان کردستان

عصر آزادی / سرپرس�تی س�نندج: از 
ابتدای سال جاري تا پایان مهر ماه ازمحل 
کنترل باک و ف�روش جایگاه های مرزی 
در پایانه مرزی  باش�ماق و بازارچه مرزی 
س�یرانبند بیش از۲۰۳میلیارد تومان به 

حساب خزانه واریز شده است. 
مدیر ش��رکت ملی پخش ف��رآورده های 
نفتی منطقه کردس��تان در  دیدار با فرماندار 

شهرس��تان بانه، با اعام خبر فوق و تشریح عملکرد ش��رکت در این ناحیه به  میزان فرآورده 
های توزیع ش��ده در این شهرس��تان اش��اره و افزود : توجه جدی به امر مهم  سوخت رسانی 
 ،  CNGبا عنایت به فرارس��یدن فصل س��رما ، نظارت کافی بر عملکرد جایگاههای عرضه  و
فعال بودن گش��ت های مشترک با س��ازمانهای متولی، کنترل و جلوگیری از عرضه خارج از 
 شبکه فرآورده های نفتی، الکترونیکی نمودن توزیع گاز مایع، حضور موثر روسای نواحی در 
ارائ��ه  خدمات مطلوب به مردم و تعامل و همکاری با فرمان��داران باید مورد توجه قرارگیرد .  
جهانبخش نوکانی سپس به اقدامات اجرا شده در جهت تسهیل و توسعه صادرات در بازارچه 
 های مرزی استان که نقش تاثیر گذاری درکاهش قاچاق و عرضه خارج از شبکه فرآورده های 
 نفتی داشته است اشاره کرد و افزود: با استفاده از سیستم های الکترونیکی   مدت زمان کنترل 
و  فروش نفتگاز به کامیون های ترانزیتی و ترانشیپی در مرزهای باشماق و سیرانبند به حداقل 
 ممکن رس��یده اس��ت .  نوکانی در ادامه از پیشنهاد این شرکت جهت اجرای طرح باک پر در 
مرزهای استان خبرداد و  اظهارداشت : جلوگیری از قاچاق و عرضه خارج ازشبکه فرآورده در 
مرز، کاهش زمان کنترل باک  کامیونها ،تسهیل فرآیند فوق درخصوص کامیونهای صاداراتی 
و... از مزایای اجرای این طرح  می باش��د در پایان، فرماندارشهرستان بانه نیز با بیان نظرات و 
پیشنهادات خود در رابطه با فعالیت و  اقدامات صورت گرفته از سوی پخش منطقه کردستان 
، بویژه تامین و توزیع س��وخت روس��تاه  های این ناحیه و سوخت بخش کشاورزی ،تامین و 
توزیع س��وخت در سطح مجاری عرضه و  همچنین مباحث مربوط به روان سازی و چگونگی 
فعالیت بازرس��ین اعزامی از منطقه بویژه در  بازارچه مرزی سیرانبند، از عملکرد شرکت ملی 

پخش فرآورده های نفتی منطقه کردستان تشکر  وقدردانی کرد. 

با کسب اکثریت آراء مجمع انتخاباتی :  

انتخاب»طاهر باوانی« به عنوان رئیس هیات بادبانی 
استان کردستان 

عصر آزادی / سرپرس�تی س�نندج- 
نس�رین میرکی : مجم��ع انتخابات هیات 
بادبانی کردس��تان برگ��زار و »طاهر باوانی« 
با کس��ب ۱۲ رای و تم��ام آرای ماخوذه به 
مدت چهار س��ال به عنوان رئیس این هیات 

انتخاب شد. 
مجم��ع انتخابات هیات بادبانی اس��تان با 
حضور نایب رئیس فدراسیون بادبانی کشور 

در س��نندج برگزار و در پایان با رای قاطع اعضای رس��می مجمع اولین رییس هیات بادبانی 
اس��تان کردس��تان انتخاب ش��د. »طاهر باوانی« تنها نامزد احراز پست ریاست هیات بادبانی 
استان با کسب ۱۲ رای از مجموع ۱۲ رای ماخوذه سکان هدایت این هیات را به مدت چهار 
آینده بدس��ت گرفت. »آمنه غلام ویس��ی« سرپرست اداره کل ورزش و جوانان کردستان هم 
ضمن اشاره به تازه تاسیس بودن هیات بادبانی در استان، افزود: این هیات در کنار مشکلات، 
مزایای��ی مانند مواج��ه نبودن با چالش های اعضاء را ندارد و باید از این مزیت به خوبی برای 
رش��د آن بهره برد. آمنه غلام ویسی ادامه داد: کردس��تان در زمینه ورزش های آبی به ویژه 
قایقرانی و بادبانی، ظرفیت خدادادی و نیروی انسانی خوبی دارد که کسب چندین مدال بازی 
های آس��یایی گویای این واقعیت است. وی یادآور شد: یکی از مشکلات و چالش های پیش 
روی رئیس هیات، معرفی هیات به جامعه مخاطب است تا موفق به جذب ورزشکار و حامی 

مالی شود؛ البته ما در حد توان به هیات کمک خواهیم کرد.

 حمایت 917 پرستار اصفهانی از فرزندان
 ایتام و نیازمند

عصر آزادی / سرپرس�تی اصفهان: نبض حیات بیش از هزار فرزند یتیم و نیازمند 
اصفهانی، زیر لطافت انگشتان فرشتگان سفیدپوش، با آرامش می زند.

 کریم زارع مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( اس��تان اصفهان، با تبریک فرارس��یدن 
ولادت با س��عادت بانوی قهرمان کربلا، حضرت زینب کبری)س( و روز پرستار، اظهار داشت: 
ایثار ۹۱۷ پرس��تار در مراقبت از س��لامتی و حمایت از فرزندان یتیم و نیازمند تحت حمایت 
کمیته امداد، بیانگر این است که شغل سخت پرستاری باعث نشده که ایشان از حال محرومان 
جامعه غافل ش��وند و حمایت از فرزندان معنوی خویش را هم در کنار دیگر مس��وولیت های 
فردی و اجتماعی س��رلوحه کار خود قرار داده اند.  کریم زارع، این عمل سفیدپوشان ایثارگر 
را شایسته تقدیر دانست و ادامه داد: این تعداد از پرستاران اصفهانی در کنار همه سختی ها 
و وظای��ف مهم خ��ود، حمایت از هزار و ۱۰۰ فرزند یتیم و نیازمند را نیز بر عهده دارند.  وی 
با اشاره به اینکه در حال حاضر بیش از ۳۱ هزار فرزند تحت حمایت این نهاد هستند، افزود: 
امروز یکی از مهمترین دغدغه ها در شرایط اقتصادی موجود، افزایش سرانه ایتام و محسنین 
و فرزندان جدیدی اس��ت که وارد چرخه حمایت می ش��وند.  مدیرکل کمیته امداد اس��تان 
اصفهان، با تاکید براینکه مش��ارکت خیران تلخی های زندگی این فرزندان را کمرنگ تر می 
کند، گفت: امیدواریم با مشارکت حامیان و خیران کشور و حامیان خارج از کشور بتوانیم در 

ارائه خدمت رسانی هرچه مطلوب تر، زمینه توانمندسازی این فرزندان را فراهم کنیم.

مدیر کل شیلات استان گیلان خبر داد:  

رتبه نخست بندر انزلی در استحصال ماهیان دریایی
عصر آزادی / سرپرستی گیلان: مدیر کل شیات استان گیان از اجرای پروژه های 

جدید و بزرگ شیاتی در استان خبر داد.
ک��وروش خلیل��ی  اظه��ار داش��ت ش��یلات گی��لان قدمت��ی بیش از ی��ک ق��رن را دارد 
 و ج��زو نخس��تین ارگان ه��ای دولت��ی در حوزه ش��یلات ب��وده که در اس��تان ها تش��کیل 
ش��ده اس��ت. وی گفت زمانی شیلات متصدی صید و صیادی بود و هر صیادی که در ساحل 
فعالیت داشت زیر مجموعه شیلات بود اما در حال حاضر این مسئله به گونه ای دیگر است . 
شیلات زمانی کاملًا انحصاری و دولتی بود اما اکنون ۹۸ درصد آن در اختیار بخش خصوصی 
می باش��د. خلیلی همچنین گفت در حال حاضر شیلات در هیچ بخش تولیدی و استحصالی 
ورود نمی کند و در اصل نماینده دولت اس��ت . اما در حوزه انفال آبزیان دریایی و همچنین 
بحث مدیریت توسعه آبزی پروری و آبزی مصرفی فعالیت دارد .فقط در حوزه بازسازی ذخایر 
و حفاظت، ش��یلات ورود می کند و برای بازسازی ذخایر پس از اخذ بودجه دولتی ،کار انجام 

می شود.
خلیلی افزود ؛ در زمینه حفاظت از منابع نیز یگان های داریم که تحت فرماندهی نیروهای 

دریابانی فراجا هستند و وظایف حاکمیتی خود را انجام می دهند.
زمانی در گیلان کل تولیدات شیلاتی دو هزار تن بود اما اکنون هفتاد هزار تن تولید داریم 

که همگی مختص بخش خصوصی است.

خبر

عص�رآزادی/ س�رویس شهرس�تانها: رئیس 
سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان شرقی گفت: 
پخت نان با سبوس بالا در برخی از نانوایی های 
اس�تان به صورت آزمایشی انجام خواهد شد و 
در خصوص قیمت این نوع نان نیز کارگروه آرد 

و نان استان تصمیم گیری خواهد کرد.
اکبر فتحی در جلسه س��بوس دار کردن نان ادامه 
داد: اینکه نان با آرد سبوس بالا دارای فواید بیشتری 
برای سامتی انسان است شکی در آن نیست اما نانی 
که در حال حاضر به صورت معمول پخت می ش��ود 

نیز نان مناسبی است که فواید خود را دارد.
وی اف��زود: در دیگر کش��ورهای دنیا نیز س��بوس 
گی��ری از آرد وجود دارد و مص��رف کننده می تواند 
با توجه به س��لیقه خود نان با درجه سبوس مختلف 

را خریداری کند.
رئیس سازمان جهاد کش��اورزی آذربایجان شرقی 
اضافه کرد: دریافت آرد با سبوس بالا از یک سو هزینه 

بیش��تری برای نانوایان خواهد داشت و از سوی دیگر 
زمان پخت ن��ان را افزایش می ده��د؛ بنابراین برای 
ترغیب نانوایان به اس��تفاده از آرد با سبوس بالا باید 
مشوق ها در نظر گرفته شود که این مشوق ها باید در 
کارگروه آرد و نان استان مورد بررسی و تصویب قرار 
گیرند و قیمت گذاری نان نیز در حوزه اختیارات این 
کارگروه اس��ت، اما در خصوص تحویل آرد با سبوس 

حداکثر به نانوایان هیچ مشکلی وجود ندارد.
فتحی از اجرای آزمایش��ی پخت نان با آرد سبوس 
بالا در برخی از نانوایی های اس��تان خبر داد و تاکید 
ک��رد: البته اجرای این ط��رح نیازمند افزایش قیمت 
کارشناسی شده نان با س��بوس حداکثری نسبت به 
نان فعلی اس��ت که باید در کارگروه آرد و نان استان 
مورد بررس��ی قرار گیرد لذا کارخانجات آرد مشکلی 
برای تحویل آرد با س��بوس بالا ندارند و فقط مسائل 
اقتص��ادی در ای��ن خصوص وجود دارد ک��ه با تغییر 

قیمت این نوع آرد برطرف خواهد شد.

فرماندار هریس تاکید کرد: برای تامین آب شرب این شهرستان 
به میزان ۵.۸ میلیون متر مکعب آب، نیازمند احداث س�ریع سد 
هرزه ورز هس�تیم که برای این منظور کلیه مطالعات و مجوزهای 

لازم انجام و به زودی نتیجه نهایی اعلام خواهد شد.
فره��اد جلیلوند در گفت وگو با ایس��نا، ضمن تاکید بر کاهش ش��دید 
مناب��ع آب��ی در شهرس��تان هریس، گف��ت: هریس از لح��اظ منابع آبی 
فاق��د رودخانه های دائمی بوده و بیش��تر رودخانه ه��ای آن فصلی و در 
منطقه خانمرود از جمله رودخانه هرزه ورز جاری اس��ت که متاس��فانه 
در چهار س��ال اخیر به دلیل کاهش نزولات جوی با کاهش شدید آورده 
رودخان��ه ای از ۳۰ میلیون متر مکعب آب در س��ال به پنج میلیون متر 

مکعب در سال گذشته رسیده است.
وی ادامه داد: در اسماعیل کندی نیز که در مسیر گردشگری هریس به 
مش��گین شهر واقع است، با کاهش دبی رودخانه ای مواجه هستیم و این 
کاهش آورده رودخانه ای در تلخه رود نیز که از ارتفاعات بزقوش)بزکش( 

سراب و بستان آباد سرچشمه می گیرد به وضوح قابل مشاهده است.
وی با اشاره به دغدغه و مشکات تامین آب شرب در این شهرستان نیز 
گفت: س��ال گذشته در بحث آب شرب، بخش مرکزی هریس و 2۰ روستا 
به ش��دت با مش��کل مواجه بود که با تدابیر انجام شده، اکنون در شهرهای 
هریس، بخشایش، کلوانق، جانقور و آرباطان به پایداری آب رسیده ایم ولی 
اگر بارش ها همچنان روند نزولی داش��ته باشد، قطعا در آینده ای نزدیک بار 

دیگر با مشکل شدید کم آبی در این مناطق مواجه خواهیم شد. 
س�هم ۳۰ میلیون متر مکعبی آب حوض�ه آبریز دریاچه ارومیه 

برای شهرستان هریس 

جلیلوند در خصوص میزان سهم آبی شهرستان هریس از حوضه آبریز 
دریاچ��ه ارومیه نیز گفت: با توجه به موقعیت این شهرس��تان در حوضه 
آبریز دریاچه ارومیه طی سفرهای دور اول و دوم رئیس جمهور به استان 
و حض��ور میدانی نماینده تام الاختیار رئی��س جمهور در منطقه، برنامه 
ط��رح آبگیری از حوضه آبریز ارومیه به میزان ۳۰ میلیون متر مکعب در 
سد آرباطان مطرح شد که با توجه به وجود برخی نواقصات در این سد، 
در اس��رع وقت با عقد قراردادی با قرارگاه س��ازندگی در راستای احیای 
مجدد سد آرباطان و آبگیری سهم این شهرستان از آبریز حوضه ارومیه 
منعقد ش��د که متاس��فانه تاکنون از س��وی این قرارگاه هیچ کار مثبتی 

انجام نشده است. 
وی از عل��ل مهم تاخیر در احیای س��د آرباطان هری��س را قرارگیری 
این س��د در لایه های نمکی ذکر کرد و گفت: با توجه به مطالعات انجام 
ش��ده متاسفانه در عمق ۴۰ متری این س��د، لایه های نمکی وجود دارد 

که برای رفع این مش��کل طبق ب��رآورد اولیه حدود ۵۰۰ میلیارد تومان 
اعتبار لازم اس��ت که در صورت احیا نیز تنه��ا می تواند ۱۵ میلیون متر 
مکع��ب آب را ذخیره کند، در نتیجه با توجه به هزینه بالا و ذخیره کم، 
احیای س��د آرباطان مقرون به صرفه نبوده و احتمال تحقق این امر نیز 

بسیار دور از نظر است. 
فرماندار هریس با اش��اره به کاهش شدید ذخایر آبی برای استفاده آب 
ش��رب، زراعت، صنعت و کش��اورزی شهرس��تان هریس نیز افزود: طبق 
جلس��ات متعددی که با اداره جهاد کشاورزی و امور آب این شهرستان 
در س��ال جاری انجام ش��د، مقرر شده تا با تغییراتی در سدهای موجود، 
حداقل اقدامی ش��ود تا از طریق سدها و رودخانه هایی مانند هرزه ورز و 
سد پارام حداقل ۱۰ میلیون متر مکعب آب ذخیره شود و در این راستا 
نیز باید جهاد کشاورزی این شهرستان تا سال ۱۴۰۳ حدود ۱۵ میلیون 

متر مکعب آب ذخیره داشته باشد.
جلیلوند گفت: شهرس��تان هریس با داش��تن دو دشت بزرگ و وسیع 
)بیلوردی و زرنق( از بیش��ترین حجم آب شیرین برخوردار است ولی در 
این مناطق به دلیل برداش��ت مداوم و بی رویه از منابع آبی به خصوص 
آب های زیرزمینی امروز شاهد فرونشست زمین به خصوص در روستای 

احمد آباد هستیم که تهدیدی جدی برای منطقه است. 
وی ضمن تاکید بر احداث س��ریع سد روستای هرزه ورز برای ذخیره 
آب شیرین، افزود: اکنون برای تامین آب شرب این شهرستان به میزان 
۵.۸ میلیون متر مکعب آب، نیازمند احداث سریع سد هرزه ورز هستیم 
ک��ه برای این منظور کلیه مطالعات و مجوزه��ای لازم انجام و به زودی 

نتیجه نهایی اعام خواهد شد. 

فرماندار خبر داد

لزوم احداث سریع سد هرزه ورز برای تامین آب شرب هریس

  عصر آزادی / سرپرستی گیلان: سرپرست این سازمان به منظور 
نظارت میدانی از پروژه ملی راه آهن سراسری به بندر کاسپین و دو 

واحد سرمایه گذاری بخش خصوصی بازدید به عمل آورد.
اولین پروژه ای که سرپرست سازمان از آن بازدید کرد پروژه اتصال ریل 
به مجتمع بندری کاس��پین بود. نکته قاب��ل توجه در این طرح ملی آغاز 
فرایند آماده سازی جهت ریل گذاری در محدوده فنس کشی شده بندر 

کاسپین بوده که توسط سازمان منطقه آزاد انزلی در حال اجرا است.
س��پس نیازی از مجموعه پارک آبی و ش��هربازی سرپوش��یده منطقه 
آزاد انزل��ی بازدید بعم��ل آورد . این پروژه بزرگتری��ن مجموعه تفریحی 
آبی شمال کش��ور بوده که با سرمایه گذاری ۴۳۰۰ میلیارد ریالی بخش 
خصوصی داخلی همراه با س��رمایه گذاری ایرانیان مقیم خارج از کشور و 
رعایت اس��تانداردها و ش��اخص های بین المللی در فضایی به مساحت ۷ 

ه��زار متر مربع و با زیر بنای بی��ش از ۲۳۰۰۰ مترمربع در فاز تجارت و 
گردشگری منطقه ساخته می شود.

س��ومین پروژه برنامه امروز سرپرست س��ازمان نظارت بر روند احداث 
هتل پنج س��تاره منطقه آزاد انزلی بود . این هتل در زمینی به مس��احت 
۷۰۰۰ متر در حال ساخت بوده و این طرح از شمال دید کامل به دریا و 

نوار ساحلی و مارینا و در مجاورت پارک آبی قرار گرفته است

نظارت میدانی سرپرست سازمان منطقه آزاد انزلی از پروژه های در دست احداث

آغاز فرآیند آماده سازی جهت ریل گذاری در محدوده مجتمع بندری کاسپین

استفاده از آرد با سبوس بالا به مشوق نیاز دارد
رئیس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان شرقی از پخت آزمایشی نان با سبوس بالا در این استان خبر داد؛

صدور مجددگواهینامه استاندارد سیستم مدیریت کیفیت – 
آموزش در ذوب آهن اصفهان  

کسب عنوان شایسته تقدیر ویژه روابط عمومی برق منطقه ای 
خوزستان از سوی شرکت توانیر

  عص�ر آزادی / سرپرس�تی اصفه�ان:  ممی��زی خارجی 
 ISO سیس��تم مدیریت کیفیت – آموزش مطابق با اس��تاندارد
۱۰۰۱۵:۲۰۱۹ در ذوب آهن اصفهان توس��ط س��رممیز موسسه 
SGS ط��ی روزهای ۲۰ و ۲۱ آبان ماه س��ال جاری انجام گرفت 
و با توجه به انطباق کامل فرآیندهای سازمان با استاندارد و عدم 
ثبت هیچگونه مغایرت عمده در مستندات و عملیات بررسی شده 
، ذوب آهن اصفهان موفق به دریافت مجددگواهینامه اس��تاندارد

ISO ۱۰۰۱۵:۲۰۱۹   گردید. محمد صدری مدیر کیفیت فراگیر 
ذوب آه��ن اصفهان با اعلام این خبر اظهار داش��ت: با عنایت به 
گس��تره فعالیت های آموزش��ی ذوب آهن اصفهان، این ممیزی توسط س��رممیز موسسه SGS و طی ۲ روز 
کاری به صورت فشرده و تخصصی در موضوع فعالیت ها، دستورالعمل ها و فرایندهای مدیریت های آموزش و 
توسعه سرمایه های انسانی و سازماندهی و روش های شرکت با موفقیت انجام شد. وی از مساعدت مدیر عامل ، 
معاونین و مدیران و کارشناس��ان مدیریت های  مرتبط شرکت در انجام این ممیزی قدردانی نمود. آرش شفیعی  
سرپرست معاونت سرمایه های انسانی و توسعه مدیریت ذوب آهن اصفهان در جلسه اختتامیه ممیزی که با حضور 
جمعی از مدیران ، سرپرستان و کارشناسان مرتبط در محل سالن جلسات مدیریت آموزش و توسعه سرمایه های 
انسانی شرکت برگزار شد، ضمن قدردانی از کلیه همکاران که در شرایط مختلف در راستای تحقق برنامه ها و اهداف 
س��ازمان تلاش نموده اند، خواستار تداوم این تلاشها در همه ی حوزه ها و جدیت در بهبود فعالیتها و فرایندهای 
مربوطه گردید. وی ضمن برش��مردن اهم فعالیت های مختلف علمی وآموزش��ی در حال اجرا، مدیریت آموزش و 
توسعه منابع انسانی ذوب آهن اصفهان را مدیریت شناسایی و تقویت شایستگی ها معرفی کرد. در جلسه اختتامیه،  
امیر نورایی سر ممیز موسسه SGS  ضمن اذعان به  عملکرد خوب ذوب آهن اصفهان در راستای استقرار سیستم 
 ISO های مدیریتی، عملکرد این سازمان را در تحقق الزامات سیستم مدیریت کیفیت–آموزش مطابق با استاندارد
۱۰۰۱۵:۲۰۱۹  قابل تمجید و الگویی برای سایر شرکت ها دانست. وی با اشاره به اینکه در زمان ممیزی انجام شده 

هیچ نوع عدم انطباق عمده ای مشاهده نشد ، صدور مجدد گواهینامه ی یاد شده را اعلام نمود.

  عصر آزادی / سرپرس�تی خوزس�تان: مدیرکل دفتر 
روابط عمومی و امور بین الملل ش�رکت توانیر از مدیر 
روابط عمومی شرکت برق منطقه ای خوزستان به دلیل 
اطاع رسانی موفق و موثر در تامین برق تابستان 1۴۰۲ 

قدردانی کرد. 
به گزارش روابط عمومی شرکت برق منطقه ای خوزستان، 
در لوح تقدی��ر اهدای��ی محمدعلی اکبری به س��ید حجت اله 
موسوی که در گردهمایی مدیران روابط عمومی شرکت های 

برق تابعه توانیر در محل نیروگاه طرشت تهران اهدا شد ، آمده است: خداوند حکیم و قادر را شاکریم بر 
نعمت و توفیق ارزشمند خدمت به مردم شریف ایران اسلامی که به ما ارزانی داشته و درود می فرستم 
به همت والا و تلاش ستودنی تمامی همکاران عزیزم که قدردان این نعمت بی بدیل بودید و به بهترین 
ش��کل ممکن ادای حق حق نمودید و برگ زرین  دیگری بر دفتر پرافتخار صنعت برق کش��ور افزودید. 
اینک که از تابستان ۱۴۰۲ با مجموع اقدامات فرهنگی و هنری و اطلاع رسانی با سربلندی گذر نمودیم 
و با تامین برق پایدار مشترکین، رضایت هموطنان عزیزمان به عنوان بزرگ ترین سرمایه کشور محقق 
گردید، وظیفه خود می دانم از همدلی و تلاش های س��تودنی همکاران دفتر روابط عمومی شرکت برق 
منطقه ای خوزس��تان که شایس��ته تقدیر ویژه می باش��د سپاس��گذاری و قدردانی نمایم. بر اساس این 
گزارش، روابط عمومی ش��رکت برق منطقه ای خوزس��تان به عنوان بازوی اطلاع رسانی شرکت و حلقه 
واسط شرکت با مشترکین و رسانه ها تلاش کرده است تا با اطلاع رسانی شایسته از اقدامات فنی صورت 
گرفته برای تامین برق تابس��تان ۱۴۰۲ و اقدامات موثر فرهنگی در مصرف بهینه برق، همگام با دیگر 
بخش های ش��رکت نقش موثری در گذر از پیک مصرف تابستان جاری داشته باشد. گفتنی است، سال 
گذش��ته نیز روابط عمومی شرکت برق منطقه ای خوزستان به دلیل اقدامات و اطلاعات رسانی موثر در 

گذر از پیک مصرف تابستان ۱۴۰۱ از سوی روابط عمومی شرکت توانیر شایسته تقدیر ویژه شد.

 ارتقاء 3شهر کمالشهر، ماهدشت و محمدشهر
 به شهرستان

آسایشگاه کهریزک البرز به عنوان واحد نمونه ملی برای اولین 
بار در کشور نشان استاندارد در حوزه سالمندی دریافت کرد

عصر آزادی / سرپرستی البرز:  عسگری نماینده مردم کرج، 
فردیس و اشتهارد گفت: با پیگیری های صورت گرفته از وزیر 
کش�ور و معاون اجرایی رئیس جمهور، طرح ارتقاء شهرهای 
کمالش�هر، ماهدشت و محمدش�هر به شهرستان )علی رغم 
برخی مخالفتها درجلس�ات قبل( پس از رایزنی های مجدد، 
سرانجام در کمیسیون سیاسیِ دولت با حضور وزرای مربوط، 

تائید و برای تصویب به هیأت دولت ارائه شد.
نائب رئیس کمیسیون صنایع مجلس تشریح کرد: براساس فرآیند 
قانونی، طرح ارتقای سیاسی شهرها باید توسط وزارت کشور تهیه و به 
کمیسیون سیاسی دولت ارسال و درصورت تائید در این کمیسیون، جهت تصویب نهایی، به هیأت دولت ارائه شود.
عسگری خاطر نشان کرد: امیدوارم این مطالبه بحق مردم بزودی در هیأت دولت نهایی شود و امکان بهتری برای 
خدمات رسانی به همشهریان عزیز این ۳شهر فراهم گردد چرا که روند پرشتاب رشد جمعیت و مهاجرت، تناسب 

سرانه ها و امکانات را در این شهرها بهم ریخته و نیاز به رسیدگیِ ویژه و ساختار اداری متناسب دارد.

عص�ر آزادی / سرپرس�تی البرز: ط�ی ارزیابی های به 
عمل آمده توس�ط س�ازمان ملی اس�تاندارد کشور 
از آسایش�گاه خیریه کهریزک اس�تان الب�رز، این 
مجموع�ه در ح�وزه س�المندی،  ب�ه عن�وان واحد 
*نمون�ه ملی* انتخاب و در روز جهانی اس�تاندارد، 

نشان استاندارد دریافت کرد.
بر اس��اس دس��تورالعمل ابلاغی، واحده��ای تولیدی و 
خدمات��ی متقاضی واحد نمونه ملی می بایس��ت توس��ط 

مدیران کل در اس��تان ها و دیگر مسئولان سازمان ملی استاندارد ایران در سراسر کشور بازدید و 
پس از ارزیابی و پایش در فرآیند انتخاب واحد خدماتی قرار گیرند. از این رو طی بازدید اداره کل 
س��ازمان استاندارد اس��تان البرز،  آسایشگاه خیریه کهریزک تمام استانداردهای لازم جهت کسب 
عنوان واحد نمونه ملی س��المندی را رعایت کرده و در سطح کیفی تعریف شده، موفق به دریافت 

نشان ملی استاندارد شد.
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مدیر موسس�ه اطاع�ات با تاکید بر اینکه ندُوش�ن 
هم�واره به ایران امیدوار بود، گف�ت: به نظر می آید او 
مکتبی از ایران شناسی را قوام و ایران را مورد مطالعه 
پیوس�ته ق�رار داد، او ایران هزاران س�اله را به تعبیر 

اساتید، یک واحد متصل می دانست.
به گزارش خبرنگار کتاب ایرنا، آیین بدرقه استاد محمدعلی 
اسلانی ندُوشن دوش��نبه ۲۹ آبان با حضور جمعی از بزرگان 

فرهنگ و ادب در موسسه اطلاعات برگزارشد.
عباس صالحی در این مراس��م با اش��اره به اینکه موسسه 
اطلاعات خانه دوم اسلامی ندوشن بود، گفت: اسلامی ندوشن 
سال ها در این موسسه نوشت. امروز سوگمندانه مفتخریم که 
او اینجا اس��ت، گرچه پیکر او اینجا است اما روحش همواره 
با ایران اس��ت. مدیر موسسه اطلاعات با بیان اینکه اسلامی 
ندوش��ن همواره از دو واژه ایران و اس��لام استفاده می کرد، 
ادامه داد: به نظر می آید او مکتبی از ایران شناس��ی را قوام و 
ایران را مورد مطالعه پیوس��ته قرار داد. او ایران هزاران ساله 
را به تعبیر اساتید، یک واحد متصل می دانست و قطعه قطعه 
نمی کرد. او ایران قبل و بعد اسلام را متصل به هم می دانست. 
به تعبیر او ایران پس از اس��لام امپراطوری گسترده فرهنگی 

پیدا کرد که کم از هخامنشیان نداشت.
صالحی ادامه داد: ندوش��ن نه خودشیفته ایرانی و نه خود 
تحقیر کننده ایرانی بود. او توجه داش��ت که وقتی از روح و 
جوهر ایرانی صحبت می کند، جوهر اول است و وجوه معیوب 
را نقد می کرد. او نسبت به ایران همیشه خوشبین و امیدوار 

بود. واژگان او واژگان حماسی است.
اسامی ندُوشن هرگز از ایران غافل نبود

اصغر دادبه نیز در پاس��خ به پرسشی درباره زمینه تحقیقات 
اسلامی ندُوشن توضیح داد: تخصص اسلامی ندُوشن در زمینه ای 
بوده است که نمی گویم دیگران تجربه نکرده و نیازموده اند اما 
کسی مانند او تلاش نکرده است. بدیهی است که تخصص او در 
ایران شناس��ی بود اما کسی مانند او این کار را نکرد. او بیتی از 
غزل حافظ را خواند و گفت: آنکه پامال جفا کرد/ به خاک راهم 

خاک می بوسم و عذرش می خواهم...
بس�ته ام در خم گیس�وی تو امید دراز/ آن مبادا که 

نکند دست طلب کوتاهم
دادب��ه درب��اره گیس��وی دراز در گزارش اسلامی ندُوش��ن 
توضیح داد: این گیس��وی دراز فرهن��گ ایران بود. بحثی در 
اشارات ابن سینا است که می خواهد اثبات نفس کند، بحث 

انسان معلق در فضا را می گوید، یعنی انسان در هیچ حالی از 
خویشتن خویش غافل نیست. تا جایی که من این مرد بزرگ 
را می شناس��م، اگر در دقایقی از خویشتن خویش غافل بوده 
اس��ت، از ایران غافل نبود. ایرانی که فرهنگی در آن پرورده 
ش��ده که می توان آن را نش��ان داد و حتی اگر به ش��اهنامه 
اکتفا کنیم مساله همین است. به گفته دادبه، کاش موضوع 
تحقیق هر کس��ی به مثابه معش��وق باش��د، موضوع تحقیق 
اسلامی ندُوشن ضروری ترین مساله ای است که با آن مواجه 

هستیم، ایران و فرهنگ ایران.
او ب��ا بیان اینکه ذهن اسلامی ندُوش��ن درب��اره ایران بود، 
افزود: روزی اسلامی ندُوش��ن گفت، ایران هرگز تنها نخواهد 

بود. باید این ایده و اندیشه را دنبال کنیم.

ایران دوستی و ایران شناسی محور همه فعالیت های 
اسامی ندوشن بود

غلامعل��ی حدادعادل نیز با بیان اینکه اس��لامی ندوش��ن 
چهره بزرگ در عرصه ایران شناسی بود، گفت: ایران دوستی 
و ایران شناس��ی محور همه فعالیت های اسلامی ندوشن بود. 
ایران وطن اس��لامی ندوشن بود و همچنین او در وطن زبان 
فارس��ی زندگی کرد و مدافع فرهنگ ایران بود و نوشته های 
او نوش��ته های تربیتی بود، او ایران را فرهیخته می خواست و 

فرهیختگی را آموزش می داد.
او درباره نثر اس��لامی ندوشن بیان کرد: نثر استوار و مایه 
گرفته از هزارسال شعر فارسی، نثری در خدمت فرهنگ بود. 
نهایت این دلبستگی را اینگونه نشان می دهد که در نیشابور 

دفن شود. پیکرش به ایران باز گردد، دوستدارانش با او وداع 
کنند و در نیش��ابور آرام بگیرد. حدادعادل با اشاره به اینکه 
اسلامی ندوشن بس��یار درباره ایران نوشت، ادامه داد: امروز 
زمان آن فرارس��یده که اسلامی ندوش��ن از آخرین سفرش 

بازگردد و در خاک میهنش آرام بگیرد.
اس�امی ندوش�ن هرگ�ز به انقط�ای این س�رزمین 

نیندیشید
ژاله آم��وزگار نیز با بیان اینکه گوه��ر گران بهای ایران به 
س��رزمینش بازگشته اس��ت، گفت: اسلامی ندوشن به ایران 
بازگشت تا راه و رسم وطن دوستی و وفاداری را بیاموزد. این 
فرزند صالح و خلف ایران، کوه ها، رودهای کم آب و پرآب را 

عاشقانه دوست داشت. 
این ادیب با تاکید بر اینکه ندوش��ن دانشمندان بی مانند را 
بزرگ داشت و به دیگران آموخت تا بزرگشان بدارند، گفت: 
او در حس��رت ایران در غربت چش��م فروبست اما چشمانش 

نگران بود تا زمانی که چشماتش را در ایران ببندند.
وی افزود: ایران! س��رزمین ما، چگونه عشقی است دوست 
داشتن تو که در دل ما نهفته است، که گاه سر بر می دارد و 

گاه به اجبار خاموش است.
به گفته آموزگار، ندُوش��ن کوشید که ایران را با عیب ها و 
حس��ن هایش بشناس��اند، او چون به این دیدگاه رسیده بود 
به دیگران یاد داد که دوس��ت داش��تن ای��ران باید به دور از 
خودبزرگ بینی باشد. هیچ رویدادی نتوانسته است و نخواهد 
نتوانس��ت ریش��ه ژرف تو را قطع کند زیرا به قول اس��لامی 

ندوشن تا ریشه در آب است، امید است. 
وی ادامه داد: اسلامی ندوشن هرگز به انقطای این سرزمین 
نیندیش��ید و به تداوم آن اعتقاد داشت، او به مولوی، سعدی 
و حافظ حرمت گذاش��ت  و از دیگر فرزندان غافل نشد و در 
آث��ارش از رودکی تا بهار را بررس��ی کرد. او با دلیل و برهان 
و زندگی و مرگ در ش��اهنامه به ما ثابت کرد که چرا فرزند 

نامدار ایران، فردوسی، شاعری بزرگ و جهانی است. 
این پژوهشگر با بیان اینکه اسلام ندوشن در نوشته هایش 
اعلام کرد که زبان فارسی عامل ماندگاری ایران است، ادامه 
داد: او با نثر خود زیبانویس��ی و دست نویس را به ما آموخت. 
او گفت ایران برای عرضه در عرصه جهانی به دلیل موقعیت 
حس��اس جغرافیایی تجربه فراوان دارد، او س��ایر تمدن ها را 
هم شایسته توجه می دانست و به همین دلیل از گفت وگوی 

تمدن ها سخن می گفت.

تنها باری که اردشیر کاظمی خندید!
تاکید دارد ک�ه پیرترین بازیگر 
ایران نیس�ت و از ما می خواهد که 
همین ج�ا ثبتش کنی�م. گویا این 
ادعا در برخی مناب�ع اینترنتی به 
اشتباه منتش�ر شده و مثل خیلی 
مطالب دیگر، عده ای از روی دست 
دیگری کپ�ی کرده اند. با این حال 
به تاریخ امروز در تقویم هنر و تایید خودش، زادروز اردش�یر کاظمی 
است؛ پیرمرد شیرین فیلم ها و سریال های ایرانی که در عین جدیت، 

با طنز نهفته در چهره  و حرکاتش همه را شیفته خود می کند.
اوایل امس��ال بود که به س��راغش رفتیم تا با او گپی بزنی��م. از همان ابتدا 
تاکید کرد که »همه م��را پیرترین بازیگر ایران خطاب می کنند اما باور کنید 
اش��تباه است و من پیرترین نیس��تم!« کاظمی که همیشه با چهره صامتش و 
در کمال جدیت مخاطب را می خنداند، در آن روزها در حال استراحت بود اما 
می گفت اگر کار خوبی پیش��نهاد ش��ود بازی می کنم؛ خستگی و کهولت سن 

برایم معنی ندارد.
اغلبِ ما او را به عنوان مسن ترین بازیگر سینما و تلویزیون ایران می شناختیم 
و تاریخ تولدش در بسیاری از رسانه ها سال ۱۲۹۹ قید شده بود؛ با این حساب 
۱۰۲ سال را باید رد کرده باشد؛ اما وقتی این نکته را با او در میان گذاشتیم، 
بی درنگ پاس��خ داد: من متولد ۲۹ آبان ۱۳۱۷ هستم. نمی دانم چرا به اشتباه 
تاریخ تولدم اینگونه در همه جا عنوان شده است. نمی دانم می شود اصلاح کرد 
یا خیر. همه به من می گویند پیرترین بازیگر اما من پیر نیس��تم. او ادامه داد: 
البته مردم به من لطف دارند و مرا دوس��ت دارند. من هم همه را دوست دارم 
اما لطفا شما بگویید که من پیرترین نیستم.کاظمی با سریال »یادداشت های 
کودکی« پریس��ا بخت آور )همس��ر اصغر فرهادی( در سال ۱۳۸۰ وارد عرصه 
بازیگری ش��د و پس از آن در »قارچ س��می« رس��ول ملاقلی پور بازی کرد. 

همکاری او با بخت آور بعدها در »دایره زنگی« هم تکرار شد. 
او در این س��ال ها حضوری فعال در س��ریال های س��روش صحت داش��ته 
اس��ت. برای او حساب س��روش صحت با همه جداست؛ »من در این سال ها با 
کارگردان های زیادی کار کرده ام. افرادی مثل سروش صحت، کیانوش عیاری، 
محمدحسین لطیفی و خیلی های دیگر؛ سال هاست در این عرصه مشغولم چه 
س��ینما و چه تلویزیون اما از میان همه این ها با سروش خیلی راحتم. سروش 

حسابش از بقیه جداست. او را دوستش دارم و خیلی راحتم.«
در ادام��ه به چهره جدی و صامت اردش��یر کاظمی اش��اره می کنیم. او در 
واکنش به این جمله که ش��ما علیرغم چهره جدی تان در کارهای طنز زیادی 
حضور داش��ته اید اما خنده تان را نمی بینیم، اینگونه به ایس��نا گفت: ژانرِ کار 
تفاوت��ی برای��م ندارد. من کلا با دوربین راحتم، طن��ز و غیر طنز هم ندارد اما 
اصولا نمی خندم. فقط در یک س��کانس از س��ریال »دودکش« به یاد دارم که 
خندیدم که آن هم مربوط به س��کانس رقصیدن در کنار بهنام تشکر و هومن 

برق نورد بود که با این دوستان هم بسیار راحتم و دوستشان دارم.
کاظمی س��پس تاکید کرد: من خیلی اهل مصاحبه و مطرح ش��دن نیستم؛ 
چراکه معتقدم عددی نیس��تم. من خودم را خ��اک پای بقیه می دانم و آنقدر 
مهم نیستم که بخواهم خودم را مطرح کنم. شما هم به من لطف داشتید که 

انتخابم کردید. مردم هم به من لطف و محبت بسیاری دارند.
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عصرآزادی/ سرویس فرهنگی: روز ۲۱ نوامبر برابر با ۳۰ آبان به عنوان 
روز جهانی تلویزیون نامگذاری ش�ده اس�ت که مجمع عمومی سازمان 
مل�ل متحد در س�ال ۱۹۹۶ میلادی این عنوان را تعیی�ن کرد و هدف از 
چنین اقدام را ترغیب کش�ورها به تبادل برنامه  های تلویزیونی به  ویژه 
برنامه  هایی که برای گسترش صلح، توسعه  اجتماعی، اقتصادی و تقویت 

مسائل فرهنگی جامعه ساخته می  شود.
در حقیقت، تا قبل از سال ۱۳۳۷ شمسی، هنوز چیزی به نام تلویزیون به خانه 
مردم ایران راه پیدا نکرده بود و تا آن زمان رادیو، بدون حضور رقیبی جدی برای 
خود، یکه  تازی می کرد اما از س��ال ۱۳۳۷ داستان فرق کرد و سر و کله دستگاه 

شگفت  انگیزی که بعد ها به آن لقب جعبه جادویی دادند، پیدا شد.
نکته جالب توجه اینکه در یک دهه گذش��ته نیز که فضای اینترنت و به ویژه 
شبکه های اجتماعی به رقیب جدی برای تلویزیون تبدیل شده اند برنامه هایی 
که بتواند به مشکات اجتماعی پرداخته و نیاز مخاطب را برآورده سازد به ندرت 
تهیه و پخش ش��ده و بدین ترتیب، س��هم تلویزیون در س��بد مصرف فرهنگی 

خانواده ها و به ویژه جوانان اندک اندک کاهش یافته است.
پیشکس��وت روابط عموم��ی ایران و نویس��نده کتاب برنامه ری��زی راهبردی 
ارتباطی در روابط عمومی و مدیر گروه تخصصی روابط عمومی باش��گاه مدیریت 
رس��انه و توسعه سواد رسانه ای یونسکو در مورد ضعف های صدا و سیما معتقد 
اس��ت اگر بتوانید صدای نسل جدید جوانان کش��ور با عنوان Z شوید می توانید 

امیدآفرین باشید.
"حمید ش��کری خانقاه" ادامه داد: رس��انه های رس��می متاسفانه صدای نسل 
گذش��ته تحت عنوان y و x هستند و حتی در تلوزیون هم از نسل های قدیمی 
استفاده می کنند لذا باید از خود نسل Z استفاده کنیم و از آن ها دعوت نماییم 
تا دغدغه هایش��ان را مطرح کنند و متناس��ب با نس��ل جدید خوراک متناسب 

تلویزیونی به آنها داده شود.
وی در مورد موضوعی که س��ال های اخیر رس��انه های داخلی به واسطه چند 

اتفاق مهم در کش��ور مرجعیت خود را از دس��ت داده اند افزود: رسانه رسمی ای 
که مرجعیتش را از دست داده است می خواهد با همان رویکرد سنتی در دنیای 
نوین اجتماعی گام بردارد و اینگونه نمی شود، زیرا ساختار همان است و رویکرد 

باید تغییر یابد.
ش��کری خانقاه اضافه کرد: تصور کنید زمانی خبر صدا و سیما به گوش مردم 
می رس��د که در شبکه های اجتماعی منتشر شود، بنابراین رسانه ملی باید یک 
ش��عبه در شبکه های اجتماعی داش��ته و به رسمیت بشناسد که تاکنون شبکه 

های اجتماعی را به رسمیت نشناخته است!

مدیر گروه تخصصی روابط عمومی ایران اذعان کرد: صدا و س��یما دست تمنا 
به سوی شبکه های اجتماعی دراز کرده است لذا اگر می  بینید صدا و سیما در 
شبکه های اجتماعی حضور دارد، حضورش یک اجبار است به خاطر اینکه عقب 

نماند تا صدایش را به گوش مخاطب برساند.
ش��کری خانقاه با اشاره به اینکه اغلب افراد در گوشی موبایل خود فیلترشکن 
دارند اظهار کرد: وقتی که همه مقامات کش��ور از شبکه های اجتماعی استفاده 
می کنند، مردم هوش اجتماعی پایینی ندارند و نتیجه گیری می کنند که وقتی 
مسئولان با فیلترشکن از شبکه های اجتماعی استفاده می کنند، چرا ما نداشته 
باش��یم و استفاده نکنیم؟! آن هم نسل جدیدی که حاضر نیست از کسی حرف 

شنوی داشته باشد.
استاد پیشکس��وت روابط عمومی ایران یادآور شد: در موفق بودنِ جهت دهیِ 
رس��انه های خارجی تردیدی ندارم، تا جایی که صدای وزیر هم در آمد و گفت 
وقتی به خانه می روم فکر می کنم که انقاب ش��ده و وقتی بیرون می آیم می 
بینم که اتفاقی نیفتاده اس��ت پس، اکنون سواد رسانه ای یا مرجعیت خبری، به 
مرجعیت فردی تبدیل شده است، یعنی هر فردی برای خودش یک رسانه است، 

امروز کسی که موبایل دارد یک رسانه محسوب می گردد.
ش��کری خانقاه خاطرنشان کرد: یکی از خطرات ش��بکه های اجتماعی، رشد 
قارچ گونه برخی افراد اس��ت که لزوماً همه آن ها آدم های خوبی نیستند و لای 
آن ها آدم های فاسد، باج گیر و مزدوران رسانه ای زیادند و اگر قرار باشد قدرت 
نظارتی را بر رس��انه های رسمی داشته باشیم باید کانال هایی را تنظیم کنیم تا 
به فرد دسترسی داشته و آن را پاسخگو به حرف ها و کلماتی که منتشر کرده است 
 Z نماییم. پیشکسوت روابط عمومی ایران تاکید کرد: اکنون با نسل جدیدی به نام
روبرو هستیم که به آن نسل گوگلی می  گوییم، نسلی که هر سؤالش را از گوگل می  
پرسد چنانچه  صدا و سیما نتواند خود را با شبکه های اجتماعی، کانال ها، گروه ها و 
حتی فیلترینگی که به رسانه کشور آسیب زده و آن را چند قطبی کرده است وفق 

ندهد این مشکل ادامه داشته و شاهد تلویزیون ایده آل نخواهیم بود.

صدا و سیما باید شبکه های اجتماعی را به رسمیت بشناسد
پیشنهاد عضو باشگاه مدیریت و توسعه سواد رسانه ای یونسکو در ایران به مناسبت روز جهانی تلویزیون؛

حمید شکری خانقاه: تلویزیون نمی تواند با رویکرد سنتی در دنیای نوین اجتماعی گام بردارد
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